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Šis nav pirmais 
gadījums Ventspilī, 
kad no vecāku cilvēku 
cietsirdības cietuši bērni.

5. lpp.

Bērni – mūsu 
nākotne
C ilvēki ar zināmu gadu stāžu un apzinātām atmiņām par 

tālajiem padomju gadiem atceras, ka sauklis “Bērni – mūsu 
nākotne” bija teju katras Ventspils skolas vestibilā. Protams, 

līdzās citiem deklaratīviem un būtībā neko nenozīmējošiem lozun-
giem. Tagad dzīve ir cita un citāda, saukļus skolu vestibilos vairs 
nemana un mūsu dzīves ieradumus, protams, neviens “no aug-
šas” vairs neregulē. Arī attiecībā uz bērniem. Tomēr senais sauklis 
tā vien nāk prātā, pārlapojot tikai dažu beidzamo mēnešu vietē-
jos un nacionālos plašsaziņas līdzekļus un interneta ziņu portālus.

Jo runāt par “mūsu nākotni” gribas gluži pesimistiskā tonī. 
Traģēdija ar Ivanu Berladinu Liepājā, pa piektā stāva logu izkritušais 
gadu vecais bērniņš Kauguros, trīsreiz nedēļas laikā uz ielas atrastie 
dažus gadus vecie bērni Jelgavā, Rīgā pašvaldības policijas regulā-
ri “no ģimenes izņemtie” zīdaiņi, četrgadnieki un sešgadnieki, par 
padsmitniekiem nemaz nerunājot, kuri mitinās vieni antisanitāros 
apstākļos, māmuliņas krietnā “vīra dūšā” ar ratiņiem... Tie nav gadu 
gaitā atlasītie bēdu stāsti, bet ikdienas ziņas, kas publicētas masu 
medijos tikai beidzamo divu mēnešu laikā. Tagad bēdu stāsts nonā-
cis arī līdz mūsu pilsētai. Divpadsmit gadus vecā bērna ar īpašām 
vajadzībām viesošanās pie mātes un viņas civilvīra Ventspilī beigu-
sies ar smagām traumām slimnīcā. Un policijas izsaukšanu par var-
darbību un bērna seksuālu izmantošanu. Izvarošanu, ja saucam lie-
tas īstajos vārdos. Morālu un fizisku.

Zēna un izmeklēšanas interesēs policija sīkāku informāciju 
nesniedz. Un tas ir pareizi. Jo, jādomā, varmāka saņems sodu, bet 
viņa un cietušā zēna vārds šajā gadījumā pat nav tik svarīgi. Taču 
jautājumi, vienalga, paliek. Plašsaziņas līdzekļu publikācijas vedina 
domāt, ka mums viss ir pavisam slikti, jo “mūsu nākotne”, izska-
tās, ir pavisam bēdīga. No otras puses, protams, gribētos cerēt, ka 
atklātībā nākušie gadījumi liecina nevis par šādu gadījumu skaita 
lavīnveidīgu pieaugumu, bet gan par to, ka, atšķirībā no padomju 
gadiem, mēs par to beidzot runājam atklāti, sitam trauksmes zva-
nus un ar šādu atklātības paņēmienu mēģinām veidot sabiedris-
ko domu: nevis klusēt par to, ko redzam un dzirdam kaimiņos, bet 
informējam par to policiju, bāriņtiesu, mediķus. Nevis dzīvojam pēc 
principa, ka “tā jau ir viņu ģimenes iekšējā lieta”, bet saprotam, ka 
no “iekšējās lietas” cieš bērns.

Pēc informācijas par vardarbību pret zēnu ar īpašām vajadzībām 
Ventspilī sociālie tīkli un interneta ziņu portālu komentāru sadaļas 
burtiski “uzsprāga” ar tekstiem “kā tādus zeme nes?”. Un, šķita, ka 
linča tiesa ar publisku nāvessoda izpildi būtu teju vai maigākais pie-
prasītais soda mērs. Atstāsim tiesāšanu tiesas ziņā, taču vairākām 
būtiskām šīs lietas niansēm (cik nu var spriest pēc skopās informāci-
jas) vajadzētu pievērst katra ventspilnieka uzmanību. Un katra mūsu 
valsts iedzīvotāja. Pirmā nianse. Publiski sniegtajās ziņās lasāms, ka 
no minētā vīrieša (ai, kā negribētos lietot šo vārdu) vardarbības jau 
iepriekš cietusi arī viņa kurlmēmā civilsieva, zēna māte. Otrā nian-
se. Zēns visu laiku dzīvojis Rīgā pie vecāsmātes, bet pie mātes (un 
atbilstīgi – arī viņas civilvīra) ieradies vien skolas brīvlaikā. Trešā 
nianse. Pāridarījumi nav pirmā reize.

Tad jājautā katram, kas bijis tuvumā vai pazinis šo “ģimenīti”. 
Pirmkārt, vai tiešām iepriekš ne kaimiņi, ne paziņas, ne vienkārši 
apkārtējie nav pamanījuši neko dīvainu zēna mātes un viņas civilvī-
ra kopdzīvē? Otrkārt, kā tas gadījās, ka zēna vecāmāte tik vienkārši 
laidusi bērnu uz Ventspili? Vai tiešām nav bijusi informēta par notie-
košo šajā “ģimenē”? Treškārt, cik vēl Ivana Berladina vai šī Ventspils 
zēna līdzīgām dzīvēm un likteņiem ir jātiek samīdītiem, lai mēs ne 
tikai šausminātos par notiekošo (ar tālāko domu – tas jau notiek ar 
citiem, tiem nelabvēlīgajiem), bet arī likumdošanā un normatīvajos 
dokumentos pieņemtu radikālus lēmumus par vecāku un aizbild-
ņu patiešām īstu atbildību nevis formāliem un nelieliem naudas-
sodiem, pirksta pakratīšanu un šādu tādu publisku nokaunināšanu? 
Ceturtkārt, kad beidzot pamodīsies arī visas sabiedrības apziņa, kas 
liktu visu laiku un ne tikai pēc traģēdijām kampaņveidīgi pievērst 
uzmanību šo un citu bērnu likteņiem? Jo tā nav tikai “ģimenes iek-
šējā lieta” un “katrs savus bērnus audzina, kā grib”, bet gan visas 
sabiedrības un valsts nākotnes problēma. Jo galu galā – bērni ir 
mūsu nākotne. 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Visā Latvijā atkal skaļi izskanējis Ventspils vārds saistībā ar vardarbību pret bērniem. Bērnu Klīniskās 
universitātes slimnīcā Rīgā ievietots 12 gadus vecs zēns, kuru Ventspilī ne vien fiziski ietekmējis, bet, 
iespējams, arī seksuāli izmantojis viņa audžutēvs. Pašlaik zēnam veiktas operācijas, par viņa stāvokļa 
stabilizēšanu cīnās mediķi. Ventspilī dzīvojošais varmācīgais patēvs ir aizturēts un viņš atrodas apcietinā-
jumā. Pašlaik turpinās pirmstiesas izmeklēšana, tomēr pirmā informācija ir zināma. Tā ir šokējoša. Zēns ir 
bērns ar īpašām vajadzībām, māte – kurlmēma. “Mums mati ceļas stāvus no tā, uzzinot, kas bērnam bijis 
jāizcieš,” saka Ventspils Bāriņtiesas priekšsēdētāja Zaiga Rudņicka.

Mati ceļas stāvus no tā,  
kas zēnam bijis jāizcieš...

V 
alsts policijā informācija par notikušo 
saņemta 24. jūlijā. Tā policijai pienāca no 
Ziemeļkurzemes reģionālās slimnīcas, ka 
Ventspils slimnīcā ievietotam zēnam kon-
statēti nopietni miesas bojājumi, pastāstīja 

Valsts policijas Kurzemes reģiona pārvaldes pārstāve 
Madara Šeršņova. Ziemeļkurzemes reģionālās slimnī-
cas galvenais ārsts Dainis Gīlis aģentūrai LETA atklāja, 
ka zēnam uz ķermeņa konstatēti dažādi asins izplū-
dumi un noskrāpējumi. Taču zēns ir sists tik ļoti, ka uz 
viņa ķermeņa ir ne vien daudz zilumu, bet ir lauztas arī 
viņa ribas. Taču vēlāk bērns pārvests uz Rīgu, jo patie-
sā situācija ir daudz skarbāka. M. Šeršņova uzsvēra, ka 
zēnam ir nozīmētas dažāda veida ekspertīzes, tostarp 
arī tādas, lai noteiktu iegūto miesas bojājumu laiku un 
smaguma pakāpi. 

Vēl plašāku informāciju par notikušo sniegusi 
Bāriņtiesas priekšsēdētāja intervijā LTV, kurā viņa stās-
tīja, ka zēna patēvs ir pieļāvis ne tikai fizisko ietekmē-
šanu, bet ir pamatotas aizdomas par seksuālo vardarbī-
bu. “To, cik lielā mērā tas bijis, to tālāk noteiks eksper-
tīze, jo seksuālā vardarbība nav tikai seksuāli kontakti. 
Izmeklēšanas laikā ir noskaidrojies, ka arī mamma ir cie-
tusi no šī varmākas,” stāstīja Z. Rudņicka. Ziņot policijai 
viņu varētu būt kavējis arī tas, ka sieviete ir kurlmēma. 

“Šis ir viens no tiem gadījumiem, kad, apzinoties 
bērna vecumu, un tikai tik daudz, cik mēs patreiz zinām, 

jo arī tiesībsargājošās institūcijas visu informāciju neiz-
pauž, tieši tāpat kā mediķi – jāteic, ka mums mati diez-
gan ceļas stāvus no tā, kas bērnam bijis jāizcieš,” teica 
Ventspils Bāriņtiesas priekšsēdētāja.

Valsts policijas Ventspils iecirknī par notikušo ir uzsākts 
kriminālprocess par cietsirdīgu un vardarbīgu apiešanos 
ar mazgadīgo, ja tam nodarītas fiziskas vai psihiskas cie-
šanas un ja tās nodarījušas personas, no kurām cietušais 
ir materiāli vai citādi atkarīgs. Aizturētais zēna patēvs 
tika aizturēts tajā pašā dienā, kad tika saņemta informā-
cija par izdarīto nodarījumu. Viņam ir piemērots drošības 
līdzeklis – apcietinājums. 

Policijas pārstāve skaidroja, ka par šādu noziegumu 
soda ar brīvības atņemšanu uz laiku līdz pieciem gadiem 
vai ar īslaicīgu brīvības atņemšanu, vai ar piespiedu 
darbu, vai ar naudas sodu un ar probācijas uzraudzību 
uz laiku līdz trim gadiem. Pašlaik turpinās pirmstiesas 
izmeklēšana.

Šis nav pirmais gadījums Ventspilī, kad no vecāku cil-
vēku cietsirdības cietuši bērni. Skarbākais notikums datē-
jams ar 2015. gada 27. oktobri, kad Ventspils slimnīcā 
tika nogādāts bezsamaņā esošs gadu un trīs mēnešus 
vecs bērns ar redzamiem miesas bojājumiem. Mazajam 
puisītim bijušas hematomas. Toreiz sākotnējā policijas 
rīcībā nonākusī informācija liecinājusi, ka bērns izkritis 
no gultiņas. Drīz vien zēnu pārveda uz Bērnu Klīniskās 
universitātes slimnīcu Rīgā, kur viņš no smagajām trau-
mām mira. 

Izmeklēšanā atklājās, ka apsūdzētais vīrietis, kopā ar 
mazuli uzturoties kādā dzīvoklī Ventspilī, ilgstoši nodarīja 
viņam psihiskas un fiziskas ciešanas. Bērna pieskatītājs 
mazuli regulāri fiziski ietekmējis sitot, grūžot un kožot. 
Traģiskajā dienā vīrietis aizsvilās dusmās un bezspēcīgo 
puisēnu piekāva tik smagi, ka viņa dzīvība karājās mata 
galā – mazulim radītas trulas galvas traumas ar asinsiz-
plūdumiem zem smadzeņu apvalkiem. Vīrietim tiesa pie-
sprieda brīvības atņemšanu uz 12 gadiem un deviņiem 
mēnešiem. 

Šajā nedēļas nogalē Ventspils pil-
sētu kā galamērķi būs izvēlējušies 
daudzi viesi no visas Latvijas. Pilsē-
tā sabrauks vēl lielāks tūristu skaits 
no Lietuvas. Daudz citu valstu tū-
ristu atbrauks ar kārtējiem prāmja 
satiksmes kuģiem no Skandināvijas. 
Tik pilnas ar cilvēkiem ielas, parki, 
restorāni, kafejnīcas, muzeji ir vienu 
reizi gadā – augusta pirmajā nedē-
ļas nogalē. Ventspils svin pilsētas 
dzimšanas dienu. Šogad Ventspils 
pilsētai aprit 727. gadadiena.

Atrast katram pašam 
savus svētkus
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Ventspils kempings topā
Pirmajos sešos mēnešos Ventspils Piejūras 

kempings uzņēmis 3893 viesus, bet kopumā 
viesi pavadījuši 6319 cilvēknaktis. Joprojām 
liela daļa tūristu ir no Latvijas, tas liecina, ka 
latvieši ir aktīvi ceļotāji arī savas valsts robe-
žās. No ārvalstu viesiem kempingā visvairāk 
bijuši tūristi no Lietuvas, liels pieaugums no 
Francijas un Šveices.

Ventspils līdere kravu 
apjoma kāpumā

Baltijas valstu ostās gada pirmajos sešos 
mēnešos pārkrāva 74,818 mlj. tonnu kravu, 
kas ir par 2,1% vairāk nekā pērn. Visvairāk 
kravu pārkrāva Klaipēdas ostā – 20,597 mlj. 
tonnu (+2,9%). Seko Rīgas osta ar 17,512 
mlj. tonnām (-4,1%) un Ventspils osta ar 
12,373 mlj. tonnām kravu (+23,4%).

Bezdarbs Ventspilī 5,4%
Reģistrētā bezdarba līmenis Ventspils pilsē-

tā jūlija beigās bija 5,4% no ekonomiski aktī-
vajiem iedzīvotājiem jeb 915 personas, un tas 
ir par 0,1% mazāk nekā iepriekšējā mēnesī. 
Ventspils filiālē visvairāk brīvo vakanču ir: zivju 
apstrādātājs (20), montāžas darbu atslēdz-
nieks (19), metāla konstrukciju atslēdznieks 
(10), metāla būvkonstrukciju montētājs (10).

Meža kapos izbūvēts 
jauns ūdensvads 

Ventspils Meža kapos izbūvēts jauns 1600 
m garš ūdensvads ar uzstādītiem 11 brīvkrā-
niem un pabeigta apkalpes ceļa atjaunošana 
450 m garumā. Tuvākajā laikā kapos uzstādīs 
informatīvas norādes, pēc kurām viegli varēs 
orientēties, kur kapu teritorijā atrodas jaunie 
brīvkrāni. Ūdensapgādes ierīkošana izmaksā-
ja 56,87 tūkstošus eiro bez PVN.

Kurzemes loku pabeigs 
2019. gadā

Elektrolīnijas “Kurzemes loks” projektu 
paredzēts pabeigt 2019. gadā. Projekta trešais 
posms savienos 330kV apakšstacijas Ventspilī 
un Rīgā, šķērsojot Ventspils pilsētas, Ventspils, 
Dundagas, Talsu, Kandavas, Tukuma, Engures 
un Babītes novadu, kā arī Jūrmalas un Rīgas 
pilsētas teritoriju. Projekta mērķis ir uzlabot 
visas Baltijas energoapgādes drošumu.

Potēs bez maksas
Ventspilī turpmāk būs iespēja bērnus līdz 

trīs gadu vecumam ieskaitot, bez maksas 
vakcinēt pret ērču encefalītu. Pašvaldība šim 
nolūkam atvēlēs 30 tūkstošus eiro. Ventspils 
pilsētā bērnu vakcinēšanu pret ērču encefalītu 
valsts nekad nav apmaksājusi pilnā apmērā.

Pabalsti jaunajam 
mācību gadam

Ventspils pilsētas Sociālais dienests no 
14. augusta sāks izmaksāt pabalstus mācī-
bu līdzekļu iegādei. Kopumā piešķirti pabalsti 
6382 eiro apmērā. Tos varēs saņemt bērni no 
trūcīgām un maznodrošinātām ģimenēm, kuri 
mācās vispārizglītojošās skolās. Trūcīgiem un 
maznodrošinātiem bāreņiem un bez vecāku 
gādības palikušiem bērniem pabalstu piešķirs 
arī tad, ja tie studē augstskolā.

Četri ventspilnieki Londonā
Šonedēļ Londonā sāksies pasaules čempio-

nāts vieglatlētikā. Tajā Latvijas izlases sastā-
vā piedalīsies četri Ventspils augstas klases 
atbalsta programmas sportisti: šķēpmetēji 
Madara Palameika un Rolands Štrobinders, 
tāllēcēja Lauma Grīva un maratona skrējējs 
Valērijs Žolnerovičs.

VENTSPILĪ

Sumināti visi tie Ventspilī strādājošie uzņēmumi, kuri 
2016. gadā Ventspils pilsētā iemaksājuši vislielākās 
iedzīvotāju ienākuma un nekustamā īpašuma nodokļa 
summas. Lielāko nodokļu maksātāji ir SIA “Ostas celt-
nieks”, SIA “Ventspils Nafta termināls” un AS “Vent-
bunkers”.

Biedrība “Baltijas asociācija – Transports un Loģistika” (BATL) vērsusies pie Valsts prezidenta Rai-
monda Vējoņa ar lūgumu izmantot LR Satversmes dotās tiesības un prasīt likuma “Grozījumi likumā 
“Par akcīzes nodokli”” otrreizēju caurlūkošanu, kā arī pārskatīt likuma 14.panta un Pārejas notei-
kumu prasības, kas  paredz akcīzes nodokļa likmju paaugstināšanu dīzeļdegvielai 10,9% apmērā. 

Ventspils pilsētas svētku uguņošana izmaksās 23 601 eiro bez pievienotās vērtības 
nodokļa, liecina Iepirkumu uzraudzības birojā pieejamā informācija. Tas ir nedaudz 
mazāk nekā pagājušajā gadā un joprojām daudz vairāk nekā citās lielajās pilsētās, 
Rīgu ieskaitot.

Ventspils dome svētku uguņošanai atkal 
“kūpinās” gaisā lielu naudu

Dārgas svētku uguņošanas Ventspilī jau 
kļuvušas par sava veida tradīciju. Piemēram, 
Latvijas Republikas proklamēšanas 98. gada-
dienai veltītā svētku uguņošana Rīgai ar tās 
vairāk kā 700 tūkstošiem iedzīvotāju izmak-
sāja 22 280 eiro, kamēr Ventspils, kurā dzīvo 
nepilni 40 tūkstoši iedzīvotāju, par godu 
valsts svētkiem uzšāva gaisā 24 235 eiro.

Aivars Lembergs otrdien preses konferen-

cē stāstīja, ka Ventspils svētku uguņošana 
izmaksā dārgāk nekā uguņošanas pasākumi, 
ko rīko citas pašvaldības, taču tas ir skaidro-
jams ar uguņošanas jaudu. Ventspilī uguņo-
šana būšot spēcīgāka un jaudīgāka – ja citur 
tiekot šautas raķetes, kuru lādiņa diametrs 
ir līdz 150 milimetriem, tad Ventspils ugu-
ņošanai paredzēto raķešu lādiņa diametrs 
esot līdz 300 milimetriem. A. Lembergs salī-

dzināja Ventspils un Rīgas salūtus kā merse-
desu un zaporožecu – Ventspilī tas esot “īsts 
mersedess“, bet Rīgā kā tikai “nospodrināts 
zaporožecs“.

Zīmīgi, ka uguņošanu atkal nodrošinās 
SIA “International Fireworks Design“, kas 
Ventspilī rīkojusi svētku uguņošanas gadu 
mijā, pilsētas un valsts svētkos pēdējo gadu 
laikā, kā arī Rīgā. Starpība bijusi tikai tā, ka, 
piemēram, Rīgā gadu mijas svētku salūtu 
izmaksas bijušas par 5 tūkstošiem eiro lētā-
kas, bet Liepājas pilsētas pašvaldība gadumi-
jas uguņošanai šogad tērēja vispār tikai 4590 
eiro. 

Inga Antāne: Prezidentam jārīkojas! 
Nepārdomātā akcīze degvielai 
vājinās Latvijas ekonomiku

“Akcīzes nodokļa palielinājums notiek brīdī, 
kad jau tā dramatiski krītas pārvadājamo tran-
zītkravu apjoms no Krievijas, Baltkrievijas un 
citām NVS valstīm. Ņemot vērā, ka dīzeļdeg-
vielas cena veido ļoti būtisku dzelzceļa pārva-
dājumu izmaksu komponenti, līdz pat 30% no 
cenas, nodokļa likmju paaugstināšana deg-
vielai nozīmē vēl lielāku Latvijas transporta un 
loģistikas nozares, tanī skaitā arī tranzīta, kon-
kurētspējas zudumu. Tranzīta koridora izmak-
su sadārdzināšana var katastrofāli ietekmēt 
kā mūsu ostu, tā arī Latvijas dzelzceļa konku-
rētspēju globālajā pārvadājumu tirgū,” uzsver 
BATL prezidenta Inga Antāne.

Katra tonna kravu, kas tiek vesta cauri 
Latvijai, mūsu ekonomikā ienes apmēram 15 
eiro, kopumā  transporta un loģistikas noza-
re Latvijas tautsaimniecībā gadā ienes vairāk 
kā vienu miljardu eiro. “Līdz galam neizsvēr-
tais lēmums par akcīzes likmju paaugstinā-
šanu degvielai, draud ar šī pienesuma ievē-

rojamu samazināšanos, kā arī ar gadiem ilgi 
veidoto tirdzniecības ceļu zaudējumu. Tās kra-
vas, kuras pa Latvijas dzelzceļu tiek vestas uz 
Latvijas lielajām ostām, pēc izmaksu sadārdzi-
nāšanās, visticamāk, tiks novirzītas uz mūsu 
kaimiņvalstu ostām – Klaipēdu un Tallinu. Ar 
šādiem lēmumiem mēs palīdzam celt kaimiņ-
valstu ekonomiku, bet gremdējam paši savē-
jo,” saka I.Antāne.

Diemžēl objektīvu un profesionālu aprēķinu, 
kāda būs šāda scenārija ilgtermiņa ietekme uz 
Latvijas ekonomiku, valdība nav veikusi. Nav 
bijušas arī konsultācijas ar transporta un loģis-
tikas nozares pārstāvjiem par šāda soļa ietek-
mi uz nozares konkurētspēju. Tāpat nav aprē-
ķināts, kāda būs sadārdzinājuma ietekme uz 
dzelzceļa pārvadājumu izmaksām, cik daudz 
mēs zaudēsim no iespējamā kravu zuduma, 
un kā šo zudumu kompensēsim. 

“Degvielas sadārdzināšanās negatīvo ietek-
mi izjutīs ne tikai transporta un loģistikas 

nozare, bet arī ikviens Latvijas iedzīvotājs, jo 
šo cenu pieaugums nozīmēs arī ikvienas pre-
ces, pārtikas produktu un pakalpojumu cenu 
kāpumu.  Šis faktors vistiešākajā veidā ietek-
mēs ikviena Latvijas iedzīvotāja pirktspēju, 
un nodokļu reformas rezultātā paaugstinātais 
minimālās algas kāpums strauja dzīves dārdzī-
bas pieauguma dēļ var reducēties līdz nullei,” 
norāda BATL prezidente.

Akcīzes nodokļa pieaugums ir arī slikts sig-
nāls investoriem, kā arī esošajiem un poten-
ciālajiem partneriem, jo kārtējo reizi norāda 
uz mūsu valsts neprognozējamo nodokļu vidi. 
Ministru prezidenta un finanšu ministres solī-
jumi par stabilu nodokļu politiku Latvijā turp-
mākajos gados  uzticību nevieš, jo stabilu un 
prognozējamu nodokļu politiku ir solījusi prak-
tiski katra valdība.

BATL aicina Valsts prezidentu atgriezt 
Saeimai otrreizējai caurlūkošanai lēmumu par 
akcīzes nodokļa celšanu degvielai. Degvielas 
akcīzes nodokļa palielināšanas pienesums 
valsts budžetam nav aprēķināms tikai tīri 
matemātiski, jo degvielas cenu kāpums atstāj 
negatīvu ietekmi uz katru Latvijas tautsaim-
niecības nozari, kā arī uz ikviena Latvijas iedzī-
votāja labklājības līmeni. 

Degvielas cenu kāpums atstāj negatīvu ietekmi 
uz katru Latvijas tautsaimniecības nozari, kā arī 
uz ikviena Latvijas iedzīvotāja labklājības līmeni.

AS “Ventbunkers” – lielākais nodokļu 
maksātājs Ventspilī

A/S “Ventbunkers” valdes loceklis Edgars Čeporjus.

Ventspils pilsētas kasē no iedzīvotāju ienākuma un nekusta-
mā īpašuma nodokļos kopumā iemaksāti 31,2 miljoni eiro, kas 
ir nedaudz vairāk nekā gadu iepriekš. Šo uzņēmumu vidū 20 
lielākie nodokļu maksātāji desmit nozarēs iemaksājuši kopumā 
7,3 miljonus eiro. 

AS “Ventbunkers” saņēma balvu arī kā lielākais nodokļu 
maksātājs pērn savā – transporta un uzglabāšanas nozarē.

Šī bija pirmā reize, kad apbalvojumus pasniedza arī lielā-
kajiem iedzīvotāju ienākuma nodokļa maksātājiem par vienu 
Ventspils pilsētā nodarbināto. Šeit lielākais maksātājs bijis SIA 
“VK Tranzīts”.

Apbalvošanas ceremonijā publiskoja arī datus par uzņēmu-
miem ar lielāko darbinieku skaitu. Visvairāk cilvēku nodarbi-
na AS “Diāna” (566 darbinieki), SIA “Ziemeļkurzemes reģio-
nālā slimnīca” (560), SIA “Ventspils Port Services” (442), SIA 
“Ostas celtnieks” (383), SIA “Ventamonjaks serviss” (336) un 
AS “Ventbunkers” (324). 
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Ausma Ernastovska: mēs esam 
dažādi, arī dažādu likteņu locīti, 
lauzti un celti, bet saprasties var 
ar visiem, ja priekšplāna neizvirzi 
tikai savu patiesību.  turpinājums 6. lpp.

SVINOT DZIMTENI
Jo tikpat tradicionāli šajā  dienā tur notiek gadskārtējie 

Lībiešu svētki. Šī Baltijas somugru tauta Latvijas teritorijā pāris 
pēdējo gadsimtu laikā skaitliski sarukusi desmitkārtīgi. Visā 
valstī līvu  (lībiešu) nu vairs ir tikai ap divi ar pusi simtu, un 
apmēram trešā daļa no šī skaita dzīvo Ventspilī. Tāpat kā šo 
svētku neiztrūkstošā dalībniece, Lībiešu savienības Ventspils 
nodaļas ilggadējā vadītāja Ausma Ernestovska, viņi šeit pirms 
gadu desmitiem ieradušies no savulaik padomju militāristu 
okupētajiem un tāpēc faktiski iznīcinātajiem Ziemeļkurzemes 
zvejniekciemiem. Un svētki ir tā reize, kad sirdsbalss kādrei-
zējos kaimiņus neatvairāmi aicina atkal būt kopā un Mazirbē 
satikties ar ilgi neredzētajiem radiem, seniem draugiem un 
bijušajiem skolasbiedriem. Līdzi ņemot savas jau citur dzimu-
šās atvases, lai bērni kaut reizi gadā tur izbaudītu gan Dižjūras 
nerimtību, gan piejūras kāpu jēgpilno mieru. Un sastaptu 
savu vecāku un vecvecāku lībiskās dzīvesziņas redzējumam 
radniecīgas dvēseles, kuru vēstījumu viņi bērniem un maz-
bērniem vārdos varbūt ir kautrējušies izteikt. Bet tas izpaudī-
sies kopābūšanas svētkos, svinot Dzimteni.  

 “MANI SOĻI TAVĀS ATMATĀS” 
Jūrmalnieki ir ārēji skarbi ļaudis, bet sirdī palikuši  labes tīgi 

romantiķi. Pirms vairāk nekā divdesmit gadiem viņu noska-
ņojumu, raugoties uz faktiski zaudēto tēvutēvu zemi, vārdos 

Dzimusi “Viļņos”, ar jūru liktenī
Sākoties sestdienas, 5. augusta rīta cēlienam, 
kreisā krasta Ventspili pārpludinās vietējo ļau-
žu un ciemiņu tūkstoši. Tāpat kā ik gadus, jau 
divdesmit septīto reizi pēc kārtas. Jo – augusta 
pirmās nedēļas nogalē Ventspilī tradicionāli tiek 
svinēti Pilsētas svētki, un sestdienā ir to kulminā-
cija. Ar tingeltangeļiem, kuplu gadatirgu, smalku 
galvaspilsētas aktieru priekšnesumiem, izklaidi 
bērniem un naudas tērēšanu pieaugušajiem. Un 
tikpat konsekventi jau divdesmit astoto gadu au-
gusta pirmajā sestdienā kāda ļaužu tērcīte no rīta 
plūst prom no Ventspils svētku kņadas, kas tagad 
aizvien vairāk sāk iegūt paprasta dažādu nokrāsu 
biznesa un vietējo varnešu slavināšanas piegaršu. 
Plūst prom ziemeļu virzienā, uz zaļibaltzili karo-
goto  Mazirbi, ko neoficiāli dēvē par Latvijas otrās 
pamattautas, lībiešu galvaspilsētu. 

ir mēģinājis izteikt Lūžņas ciema zvejnieks ar dzejnieka dvē-
seli un hronista iemaņām Zigurds Zālītis (1937. – 1996.) Jau 
pēc viņa aiziešanas mūžībā pārdomas tika publicētas Lībiešu 
krasta izdevumā "Līvli":  “Man tu vienmēr biji, esi un būsi 
dzimtais un vienīgais mīļotais krasts. Es nesaku Tev ardie-
vu, uz neredzēšanos, es Tev saku: “Piedod man, ka aizbē-
gu no Tevis. Piedod!  Es, kamēr vien varēšu, braukšu pie 
Tevis ciemos. Mani soļi, kaut arī reti, skanēs Tavās atmatās, 
Tavos brūklenājos, Tavos vaivarājos, Tavos kangaros. Domās 
es vienmēr esmu un būšu Tavos ceriņos, Tavos vecajos māju 
pamatos un Tavā baltajā liedagā.” 

Zigurds sagaidīja Atmodu un okupantu aizvākšanos, bet 
pats pāragri aizgāja aizsaulē, zvejojot savā mīļotajā jūrā. 
Spēcīgi airējot, notika nelaime un mediķi vairs nevarēja palī-
dzēt. Bet pirms tam viņš bija pratis un paspējis pateikt savas 

tautas kopīgās izjūtas par savu senču zemi : ”...sirds atceras, 
sirds nevar Tevi aizmirst...”

Un, jā  – uz lībiešu svētkiem Mazirbē tā arī brauc, kā uz 
sirds svētkiem. 

Vēsturnieki lēš, ka pirms apmēram 900 gadiem Kurzemē 
vien bijis ap divdesmit tūkstošiem lībiešu, pārējās šīs tautas 
daļas dzīvojušas Rīgā un Vidzemē. Gadsimti vairākumu šo 
somugru valodā runājošo ļaužu ne bez sāpēm pārkausēju-
ši latviešos, līdz ar gēniem nākamajām paaudzēm nododot 
lībisko taisnprātību un  sīkstumu savu mērķu sasniegšanā, 
ar ko tagad visi lepojamies. Ne tikai radu rakstu, arī nojau-
tu līmenī, šīs lībiskās saknes sevī sajūt daudzi latvieši, tāpēc 
lībiešu svētkus apmeklē arī vairāku citu novadu ļaudis.

ATSTĀJA SPRĀGOŅU UN AIZBRAUCA
Bet šoreiz stāsts par Lūžņas ciema Viļņos  dzimušo Ausmu 

Ernestovsku un viņas dzimtu, jo tajā kā sāļā ūdenslāsē var 
ieraudzīt lībiešu kopīgā likteņa jūru. 

 Ausmas mūžs piepildījis jau gandrīz astoņus gadu desmi-
tus, tāpēc viņai atmiņā vēl pirmās brīvās Latvijas gadi, kad 
piekrastes vīri varēja iet jūrā, kad labpatīkas, bet tēvs, zvej-
nieks Fricis Ernestovskis, ar kaimiņiem pie alus glāzes runā-
ja lībiski, lai sievai, latvietei Laimdotai nebūtu jāsarkst un 
bērnus nesavainotu ar pārāk stipriem vārdiem. Ausma bijusi 
pirmdzimtā desmit bērnu ģimenē, ar jaunāko brāli viņai div-
desmit gadu starpība, jo tēva mūžam pa vidu bijuši Vorkutas 
lēģeri. “Nebijām nekādi bagātnieki, ne arī ar  vāciešiem kara 
laikā saistīti. Krievu zaldāti vienkārši atbrauca klepera vilk-
tos ratos  un tēvu savaņģoja, tāpat kā daudzus citus kaimi-
ņu vīriešus. Izjūdza savu sprāgoņu, vietā paņēma mūsu zirgu 
un aizbrauca. Vēlāk sapratām, ka viņiem dota pavēle savākt 
bezmaksas darbaspēku priekš ogļu raktuvēm.  Pēc kāda laika 
tēvu no Vorkutas palaida brīvībā, pārradās slims un no bada 
uztūcis. Viņa brālēnu Teodoru, kurš vācu laikā ar airu laivu 
tepat Lūžņā bija izgājis zvejot, kara beigās nošāva krievu 
lidotājs, no trim vīriem brīnumainā kārtā ar ložu sacaurumo-
tu cepuri dzīvs palicis tikai viens,” Ausmai atmiņā arī tādi no 
vecākiem dzirdēti stāsti.

MAZIRBES SKOLAS GAIŠUMS  
 “Cik sevi atceros, vienmēr esmu gribējusi iet skolā, izmā-

cīties par skolotāju. Sākumā mani veda uz Miķeļtorni, bet 
septīto klasi nācās pabeigt Mazirbē, desmitiem kilometru 
no mājām. Dzīvot tur vajadzēja internātā, maizīti un pavalgu 
nedēļai ņemt no mājām. Apģērbam kalpoja no vecāku drē-
bēm pāršūti mētelīši un kleitiņas. Toties kādi skolas un kla-
ses biedri tur bija! Vēlāk no viņiem izauga slavenais diriģents 
un tagad arī rakstnieks Jānis Erenštreits, leģendārais tālbrau-
cējs kapteinis Visvaldis Feldmanis, virtuozais fotogrāfs Uldis 

Ausma Ventspils lībiešu nodaļas askētiskajā istabiņā Tirgus ielā.

Ausma atraktīvi māca lībiešu valodu romu tautības zēnam 
Karlīnes ielas svētkos Ventspilī.

Pie lībiešiem Mazirbē 2012. gadā ieradušies Latvijas un 
Igaunijas prezidenti Andris Bērziņš un Lenarts Meri.
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Pašvaldība neesot 
ieinteresētas nodarboties ar 
uzņēmējdarbību… Nu, kur var 
tik traki, atvainojiet, muldēt!

V 
airāk nekā 670 uzņēmumos, kuri tieši vai pastar-
pināti pieder valstij vai kādai no pašvaldībām, 
tiek nodarbināti 78 000 cilvēku. Valsts kapitāl-
sabiedrību apgrozījums 2015. gadā pārsniedza 
3,4 miljardus eiro, nesot peļņu 164 miljonu eiro 

apmērā. Kopējo valsts un pašvaldību kapitālsabiedrību aktī-
vu vērtība 2015.gadā pārsniedza 8 miljardus eiro, un tas ir 
kapitāls, kurš uzskatāms par sabiedrības ieguldījumu valsts 
uzņēmējdarbībā – tā secinājusi Valsts kontrole. 

LABĀKA PAR LIELU NAUDU IR ĻOTI LIELA NAUDA
"Lursoft" aprēķini rāda, ka 2015. gadā tikai pašvaldību 

kapitālsabiedrības vien kopumā nopelnījušas 6,31 milj. eiro. 
Teorētiski visi šie labumi pieder sabiedrībai, kura ar saviem 
nodokļiem šai uzņēmējdarbībai devusi sākuma kapitālu. 
Turklāt pēc Valsts kontroles secinājuma “valsts un pašvaldību 
kapitālsabiedrības lielākajā daļā gadījumu darbojas apstāk-
ļos, kuros tāds uzņēmējdarbības stimuls kā maksātnespējas 
drauds, kas nodrošina uzņēmumu efektīvu darbību un attīs-
tību, nedarbojas”.

 Patiesībā šis atzinums nav nekas jauns, taču šokējoši šķiet, 
ka valstij un pašvaldībām piederošo kapitālsabiedrību peļņa 
ir apmēram 64% no visas Latvijas tautsaimniecības peļņas! 
Vai tiešām šo uzņēmumu vadītāji un to formālās īpašnieces 
– ministrijas un pašvaldības – būs gatavas no tādas naudas 
atteikties? Nebūsim naivi! Neatteiksies.

KĀS KONKURENCES LIKUMA GROZĪJUMUS 
“NORAKA”

Latvijas iedzīvotāji nereti ironizē, ka Eiropas Savienības biro-
krātiem pietiek tikai padomāt par kādu rekomendējošu normu, 
lai mēs pa galvu un kaklu mestos to izpildīt. Tā notiek gan-
drīz vienmēr, taču ir izņēmumi. Un pašvaldību iesaistīšanās 
uzņēmējdarbībā ir viens no spilgtākajiem. 2016. gada 1. jūlijā 
Latvija kļuva par OECD dalībvalsti, un. lai iekļūtu šajā attīstīto 
valstu saimē, valdība cita starpā apņēmās arī dot Konkurences 
padomei tiesības kontrolēt pašvaldību iejaukšanos brīvajā 
tirgū. Pagājušā gada maijā grozījumus Konkurences likumā 
sāka apspriest ministrijas un nevalstiskās organizācijas, visi 
ņēmās, ka galvas vien kūpēja, bet ekonomikas ministrs Arvils 
Ašeradens pārliecinoši teica: “Ja mēs runājam par Eiropas 
Savienības dalībvalsti, nu, neizskatās, ka tas ir pieņemami.” 
Arī Konkurences padome atgādināja – pašvaldību nepama-
tota iesaiste uzņēmējdarbībā, ja preces un pakalpojumus 
nodrošina privātais sektors, nav pieļaujama. Ieinteresētajās 
aprindās sacēlās īsta vētra, un valdība šopavasar kārtējo reizi 
atlika Konkurences likuma grozījumus maliņā. Ekonomikas 
ministrs publiski norādīja, ka likuma pieņemšanu kavē lielais 
pašvaldību lobijs valdībā, un viss. Savukārt KP priekšsēdētā-
jas Skaidrītes Ābramas iespējas tikt pārvēlētai amatā uz nāka-
mo termiņu pēkšņi sašķobījās. Viņas apstiprināšanu  pēc Zaļo 
un Zemnieku savienības lūguma pārcēla uz nākamo sēdi, bet 
aizkulisēs runāja, ka pašvaldību uzņēmējdarbības ierobežoša-
nas aktualizēšana ir pietiekami smaga apgrēcība, lai S.Ābrama 
varētu arī netikt pārvēlēta. Par to, ka politikas aizkulisēs gāja 
karsti, liecina arī “Delnas” paziņojums, ka vēlme ierobežot 
pašvaldību nodarbošanos ar uzņēmējdarbību nedrīkst kļūt par 
iemeslu Konkurences padomes vadības nomaiņai.

Pašvaldības “izgriež pogas”. 
Kas tālāk?
Pašvaldības zārcinieki, pašvaldības ēdinā-
tāji, zobārsti un viesnīcnieki – par to būtu 
jāsmejas, ja vien pašvaldības ar iesaistīšanos 
tradicionāli privātās uzņēmējdarbības jomās 
nekropļotu konkurenci un nedeformētu tirgu. 
Uz šādas darbības negatīvajām sekām norā-
dījusi gan Konkurences padome, gan Valsts 
kontrole, gan arī Ekonomiskās attīstības un 
sadarbības organizācija – OECD, taču pašval-
dību lobijs izrādījās spēcīgāks. Kāpēc tā? Uz 
to lielā mērā atbildi sniedz Valsts kontroles 
paustie atzinumi.

BAGĀTĀM PAŠVALDĪBĀM IETEKMĪGS LOBIJS
Kas īsti bija noticis? Vienkārši “pamodās” bagāto pašvaldī-

bu lobijs – Pašvaldību savienība un Lielo pilsētu asociācija, un 
pieprasīja procesu apturēt. Proti, šādi likuma grozījumi iedra-
gāšot pašvaldību autonomiju, jo Konkurences padomes lēmu-
mi tad būšot svarīgāki nekā vietējo domju saistošie noteiku-
mi. Esot sagaidāma pārāk liela kontrole! Turklāt pašvaldības 
nemaz tā netīkojot iejaukties tirgū, tie esot izņēmuma gadī-
jumi, kad tirgus nenodrošina iedzīvotājiem kāda pakalpojuma 
saņemšanu. Savukārt LPS priekšsēdētājs Andris Jaunsleinis 
vēl šā gada martā klāstīja, ka pašvaldības nodarbojas ar uzņē-
mējdarbību nevis peļņas nolūkā, bet lai nodrošinātu iedzīvo-
tājiem pakalpojumus, kas citādāk nav pieejami. Pašvaldības 
neesot ieinteresēta nodarboties ar uzņēmējdarbību, bet, ja 
neviens cits to nedarot, tām nākoties iesaistīties… Un te vairs 
neatliek nekas cits, kā izsaukties – nu, kur var tik traki, atvai-
nojiet, muldēt! 

Iepriekšējā numurā jau rakstījām par klasisku pašvaldības 
uzņēmējdarbības piemēru Ventspilī, un, proti, par pašvaldības 
veidotu SIA un pat Izglītības ministrijas pakļautībā esošas ies-
tādes – Ventspils tehnikuma – iesaistīšanos viesnīcu biznesā. 
Ja vadītos pēc Jaunsleiņa kunga apgalvojumiem, tad minēta-
jām viesnīcām un kempingam vajadzētu būt teju vienīgajiem 
visā Ventspilī. Taču tā nav – 2017.gada tūrisma sezonā "pilsē-
tā ar rītdienu" bija 110   izmitināšanas uzņēmumi, kuri vien-
laikus varēja piedāvāt 2504 gultasvietas.

AR ADMINISTRATĪVO RESURSU PA KONKURENTA 
“NAGIEM”

Ko par šo situāciju saka paši viesnīcu biznesā Ventspilī 
iesaistītie uzņēmēji? "Ventspilnieks.lv" tikās ar vairākiem 
uzņēmējiem (vārdi mainīti).

Pēc viņu teiktā par vienu no galvenajiem instrumentiem 
“konkurences mazināšanai” pašvaldībai kalpo administra-
tīvais resurss. “Vienā jaukā dienā tu no stabila uzņēmēja 
pēkšņi vari kļūt par nodokļu nemaksātāju vai vēl kādu pār-
kāpēju. Komisijas, komitejas un pārbaudes institūcijas ir tik 
daudz, ka kādu represiju gadījumā viss būs pilnīgi likumīgi,” 
saka Andris. Savukārt Pēteris atzīst, ka šogad vēsās vasa-
ras ietekmē tūristu skaits Ventspilī ir mazāks nekā pērn, un 
viesnīcu biznesā tas ir ļoti jūtams. Tāpēc vien Ventspils teh-
nikuma par Eiropas līdzekļiem uzbūvētā viesnīca, Ventspils 
Augstskolas un Olimpiskā centra viesnīcas, kā arī Piejūras 
kempings šogad komersantiem pamatīgi bāž “sprunguļus 
riteņos”. Mūsu aptaujātie uzņēmēji ir vienisprātis, ka viens 
no pašvaldības galvenajiem pienākumiem būtu radīt iespē-
jas, lai uzņēmējs var strādāt, taču ja pašvaldība sāk kādā 
nozarē nodarboties ar pakalpojumu sniegšanu, tad citādāk 
kā par negodīgu konkurenci to nosaukt nevar. Kaut tādēļ 
vien, ka privātajam biznesa uzsākšanā un attīstīšanā jāie-
gulda sava nauda, kamēr valsts un pašvaldība var operēt 
ar nodokļu maksātāju naudu, vai vēl labāk, tikt pie Eiropas 
fondu finansējuma, kuru atdot nevajag, jāprot vien birokrā-
tiski precīzi atskaitīties.

BIZNESĀ MĪNUSS UN MĪNUSS PLUSU NEDOD
“Uzņēmējs nevar strādāt pa nullēm vai ar mīnusu, bet paš-

valdība var. Turklāt pašvaldības uzņēmumi vēl ar dempinga 
cenu vai plašām pilsētas reklāmām pārvilina uz savām viesnī-
cām vai kempingu lielu daļu pilsētas viesu. Kas atliek privāta-
jam? Vai nu celt cenu par numuriņu un cerēt uz lielu viesu skai-
ta  pieplūdumu, vai arī savu viesnīcu slēgt,” skarbi saka Andris.

Atsevišķs stāts ir arī par pilsētas vēsturisko centru, kurā nav 
pat ko domāt izvietot viesnīcu vai ēdināšanas iestādi, ja tā 
neatbilst noteiktajiem kritērijiem. Būtībā tas ir pareizi, taču arī 
šeit ir savs “bet”. Privātam uzņēmējam jāiziet garš un sarež-
ģīts saskaņošanas ceļš, jānodrošina nebūt ne lētā vēsturiskā 
izpēte, vēsturiskā uzraudzība, visas birokrātiskās procedūras, 
kuras prasa gan laiku, gan nervus, savukārt valsts un pašval-
dības kapitālsabiedrībām ir iespēja dabūt  ES fondu līdzekļus. 
Arī saskaņošana rit kā pa sviestu. 

“Kur te ir godīga konkurence?” retoriski jautā Jānis. 
“Uzņēmējdarbībai vēsturiskajā centrā jāiegulda milzīgas 
investīcijas, ēkas renovācija prasa tādu naudu, ka tas jau pār-
vēršas “nebiznesā”.  Ja iesaista bankas kredītus, tad būtībā 
biznesa vairs nav. Ļoti būtu vajadzīgs pašvaldības atbalsts vai 
dotācijas, taču tādu nav.” Toties runā, ka pilsēta plānojot celt 
vēl vienu viesnīcu! Vai tiešām jau nepietiek?!

Kamēr pašvaldība čakli rosās privātā biznesa lauciņā, 
Ventspilī aktīvi darbojas vēl kādi uzņēmīgi ļaudis – mūsu kai-
miņi lietuvieši.  Kāpēc mūsu kaimiņu tautai tā iepatikusies 
Ventspils – nākamajā numurā. 

Šokējoši, bet valstij un pašvaldībām piederošo kapitālsabiedrību 
peļņa ir apmēram 64% no visas Latvijas tautsaimniecības peļņas!
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Valdis Zatlers, 
Latvijas valsts 
eksprezidents

Kāds ir jūsu lielākais pārsteigums, 
lasot "oligarhu sarunas"?

Lielu pārsteigumu īstenībā nebija, izņe-
mot to, ka cilvēki tādiem sulīgiem vār-
diem lamājas – tā ir vide, kas viņus rak-
sturo. Bet sarunas parāda rīkojuma nr.2 
pamatojumu – ka ir vara, ko mēs visi 
redzam, un ir reālā vara pagrīdē.
Vai kaut kas līdzīgs var šobrīd atkārtoties? 
Domāju, ka ar lielāku "urrā"! Jo valdība, 
kurā bija 55 balsis divām partijām, ir uni-
kāla situācija Latvijas politiskajā vēsturē 
– pilnīgi citāda nekā šobrīd, kur īsti nav 
skaidrs, kam cilvēki uzticēsies nākam-
gad. Sarunu publiskošana dod iespēju cil-
vēkiem padomāt. Jo nav jau svarīgi juri-
diskie aspekti, par ko šobrīd runā visas 
amatpersonas. Svarīgs ir morālais aspekts 
– vai vēlētājs grib uzticēt varu Latvijā 
šāda tipa cilvēkiem? Tur nav vajadzīga ne 
izmeklēšana, ne pierādījumi, vienīgi sava 
personīgā attieksme – gan no pašu cil-
vēku, gan amatpersonu puses. Jo amat-
personas tā kautrīgi noburkšķēja – ziniet, 
nu slikti, ka nav pierādīts, slikti, ka nav 
vēl kas…
Visi to cenšas reducēt uz juridiskām lie-
tām. Šī nav juridiska lieta! Šis ir jautājums 
par mūsu sabiedrības morāli: kādi mēs 
esam un kādus vēlamies redzēt savus 
vadoņus?

Fragments no intervijas ar V. Zatleru “Nē, 
mēs to necietīsim!” žurnāla “Ir” speciāl-

izlaidumā “Ko oligarhi tev nestāsta?”

VIEDOKLIS:

 Mūsu laikmetu nereti sauc par patērētāju 
laikmetu. Tirdzniecības centri pārpilni ar vis-
dažādākajām precēm, bet šopings pārvērties 
par vienu no galvenajām izklaides formām. 
Pateicoties līzingam un kreditēšanai vairs nav 
nepieciešams ilgi krāt līdzerkļus kādas būtis-
ki svarīgas lietas iegādei. Bez tam arī teh-
nikas progress uz vietas nestāv, katru gadu 
tirgū parādās arvien jaunas tehniskās ierīces, 
kuru uzdevums ir atvieglot cilvēka sadzīvi. 
Rezultātā mūsdienu cilvēkam ir daudz vairāk 
dažādu lietu, nekā tas bija vecmāmiņu laikā, 
un gada vai divu laikā katrā mājā uzkrājas 
krietni daudz lietu, kuras, visticamāk, vairs 
nelietos. Ko ar tām iesākt?

KO IESĀKT AR NEVAJADZĪGĀM 
LIETĀM?  

Šis variants starp taupīgām saimniecēm ir 
vispopulārākais. Lietas tiek rūpīgi sašķirotas, 
akurāti saliktas un noglabātas antresolos. Tā 
sacīt „nebaltām dienām”. Šī varianta galve-
nais trūkums – aizņem daudz vietas, un prak-
se pierāda, ka lielākai daļai no noglabātajām 
lietām otrā iespēja tā arī nepienāk. Piedevām 
vēl pastāv risks, ka dzīvoklī būs jūtams vecu 

“Oligarhu lietas” komisijas pirmajā sēdē 
plānots, ka kopīgi ar Ģenerālprokuratūras, kā 
arī ar Korupcijas novēršanas un apkarošanas 
biroja (KNAB) pārstāvjiem tiks izrunāti lietas 
līdzšinējie procesi saistībā ar “oligarhu saru-
nām” un to tālāko gaitu. Svarīgi ir pārrunāt 
arī konkrētās publiskajā telpā plaši izskanē-
jušās epizodes, kurām jāpievērš īpaša uzma-
nība izmeklēšanas gaitā, tā uzskata komi-
sijas vadītāja Inguna Sudraba. Viņa pašlaik 
intensīvi strādājot pie komisijas darba doku-
mentācijas jautājumiem, tajā skaitā plānots 
nosūtīt vēstules ģenerālprokuroram Ērikam 
Kalnmeieram un KNAB vadītājam Jēkabam 
Straumem, aicinot tiesībsargājošās institū-
cijas deleģēt savus pārstāvjus darbam kopā 
ar komisiju.

Tiesa, pašlaik nevienam nav īsti skaidrs, 
kādā veidā deputāti vispār varēs iepazī-
sies ar KNAB rīcībā esošajiem “oligarhu lie-
tas” materiāliem. Deputāti varētu doties 
uz tiesībsargājošo iestādi, lai iegūtu nepie-
ciešamo informāciju, uzskata I. Sudraba, 
taču arī šis aspekts vēl jāpārrunā ar pašu 
KNAB. “Parlamentārās izmeklēšanas komi-
sijas sēdēm ir jābūt maksimāli atklātām, 
lai, sabiedrībai dzirdot, varētu izrunāt, kādā 
veidā notika izmeklēšana un kāpēc process ir 
noslēdzies bez rezultāta,” uzskata I. Sudraba.

“Oligarhu sarunu” parlamentārās izmeklēšanas 
komisijā “kratīs” arī Lembergu
Jau pēc dažām dienām, 8. augustā, plānots sasaukt pirmo tā dēvēto 
“oligarhu sarunu” parlamentārās izmeklēšanas komisijas sēdi. Sēdes 
sola maksimāli atklātas, lai sabiedrība uzzinātu visas detaļas, kāpēc 
“oligarhu lieta” noslēdzās bez rezultāta. Šīs nebūs vienkāršas sēdes, 
kurās apspriedīs un vēlreiz pārcilās lietas būtību un virzību. Uz sēdēm 
būs jāierodas arī sarunu galvenajiem “varoņiem” – smagos noziegu-
mos apsūdzētajam Aivaram Lembergam, no politikas aizgājušajam 
Aināram Šleseram un pašreizējam zemkopības ministram no Zaļo un 
Zemnieku savienības – Jānim Dūklavam. Aicināt personas aicinās, jau-
tājums, vai viņiem būs dūša šīs parlamentārās izmeklēšanas komisijas 
sēdes apmeklēt...

ŠAUBU ĒNA PĀR SUDRABU
Cēli lolotā ideja par parlamentārās izmek-

lēšanas komisiju cieta pirmo triecienu tad, 
kad notika priekšsēdētāja ievēlēšana. Amatu 
paredzēja un uz to pretendēja A. Judins, taču 
ievēlēja bijušo valsts kontrolieri I. Sudrabu. 
Tas izraisīja plašu diskusiju par to un iebildu-
mus, jo “oligarhu sarunās” izskan arī pašas I. 
Sudrabas vārds. Piemēram, Latvijas Reģionu 
apvienības nu jau bijušais valdes priekš-
sēdētājs Mārtiņš Bondars, kurš atkāpās no 
amata tieši pēc šī balsojuma parlamentā, 
ir pilnībā pārliecināts, ka tas ir kārtējais ZZS 
un “Saskaņas” savstarpējo interešu pierādī-
jums – dabūt amatā tieši I. Sudrabu. Tagad 
pat Valsts prezidents Raimonds Vējonis aici-
nājis Saeimu izvērtēt I. Sudrabas atbilstību 
“Rīdzenes sarunu” parlamentārās izmeklēša-
nas komisijas vadītājas amatam.

Deputāte gan liedzas, ka viņai būtu kāda 
saistība ar šo lietu. “Jautājums nav par mani. 
Visa šī brēka ir bailes par to, ka es vadu šo 
komisiju,” izteicās deputāte, piebilstot, ka 
vienmēr esot strādājusi profesionāli un viņu 
nevarot vadīt vai pateikt, kādi lēmumi ir 
jāpieņem. “Vadot šo komisiju, absolūti nees-
mu uzņēmusies misiju kaut kādā mērā torpe-
dēt šīs komisijas darbu.” 

Kas notiks ar I. Sudrabu, redzēsim uz priek-

šu. Galvenais, lai komisija strādātu efek-
tīvi, jo līdz šim neviena (!) parlamentārās 
izmeklēšanas komisija nav spējusi sasniegt 
kādu rezultātu. Proti, visas komisijas savu 
darbu beigušas bez rezultāta. Šoreiz, kā sola 
komisijas loceklis A. Judins, rezultāti noteikti 
būšot. “Man gribētos domāt, ka kriminālpro-
cesi jauni būs, jo ir pamats tā uzskatīt,” inter-
vijā telekanālā LNT sacīja A. Judins.

KO OLIGARHI TEV NESTĀSTA
Viss jandāliņš aizsākās jūnijā, kad žur-

nāls “Ir” ar turpinājumiem publicēja atšifrē-
tās sarunas, kuras notika viesnīcā “Rīdzene” 
un kurās Ainārs Šlesers, Aivars Lembergs un 
citas ietekmīgas amatpersonas kārtoja biz-
nesa un politikas lietas. Vēlāk izdevuma gal-
venā redaktore Nellija Ločmele uzsvēra, ka 
“Rīdzenes” sarunas tuvplānā parāda “valsts 
nozagšanas shēmu – kā politiķi ietekmē 
medijus, lai skalotu cilvēkiem smadzenes un 
iegūtu varu, ko pēc tam izmanto savu kabatu 
pildīšanai uz visas sabiedrības rēķina”. Ir sva-
rīgi to saturu zināt sabiedrībai, tādēļ izdev-
niecība 1. augustā laida klajā speciālizdevu-
mu, kurā apkopots “oligarhu sarunu” saturs. 

Izdevumā “Ko oligarhi Tev nestāsta?” apko-
poti gan žurnāla “Ir” raksti par “Rīdzenes” saru-
nu saturu, kas tika publicēti trīs turpinājumos, 
gan pirmo reizi tika nodrukāti smagos nozie-
gumos apsūdzētā A. Lemberga sarunu atšif-
rējumi pilnā apjomā. Pagaidām A. Lembergs, 
kurš pēc sarunu fragmentu publiskošanas kā 
vienīgais plašāk skaidrojās publiskajā telpā un 
pat speciāli tam par godu Rīgā sarīkoja spe-
ciālu preses konferenci (tā gan pārvērtās par 
pasākumu bez seguma un pilnīgu farsu), vēl 
nav bildis ne vārda. Nezināt par izdevumu 
nav iespējams arī tādēļ, ka šo izdevumu žur-
nāla “Ir” komanda personīgi nogādāja visiem 
Saeimas deputātiem, tas ir pieejams tirdznie-
cībā, kā arī nogādāts visām 1739 Latvijas bib-
liotēkām, novadu un pilsētu pašvaldībām. 

Nopirkt, pārdot, uzdāvināt, izmest
Tikko cilvēks ieradies šajā pasaulē, 
jau no pirmajām sekundēm viņam 
nepieciešamas visdažādākās lietas 
– apģērbs, apavi, mēbeles, trauki, 
higiēnas preces un vēl daudz kas 
cits. Totālā deficīta laikā attieksme 
pret lietām bija pavisam cita. Lietas 
taupīja, remontēja, tīrīja, lāpīja un 
nodeva tālāk mantojumā.

lupatu smārds, kas daudziem asociējas ar 
nabadzību.

Nākošais variants – radoša pieeja. Ir tādi 
meistari, kas no vecām kleitām, biksēm, krek-
liem izgatavo fantastiskus lupatdeķus vai visai 
jaukus grīdas tepiķīšus „kā pie vecmāmiņas”. 
No veca galdiņa var sameistarot jaunu stāv-
lampu, bet no čemodāna – puķu paliktni. 
Variantu ļoti daudz, viss atkarīgs no fantāzi-
jas un prasmes. Iespējams pat no pavisam 
vecām lietām izgatavot koceptuālu instalāciju 
ar nosaukumu „Visi cilvēki – brāļi” un novietot 
to visredzamākajā vietā. Arī vairākas organi-
zācijas periodiski piedāvā idejas, kā no vecām 
nevajadzīgām lietām sameistarot jaunas un 
vajadzīgas. Lielākoties tās ir dažādas „zaļās” 
organizācijas. Tikai tām lielākoties ir deklara-
tīvs raksturs un masveidību neiegūst. Ja nu 
vienīgi atkal atgriezīsies deficīta laikmets vai 
arī cilvēku ienākumi strauji samazināsies un 
nāksies atcerēties parunu „Nabags vienmēr 
izgrozīsies”.

Trešais, pats vienkāršākais variants – savākt 
visu nevajadzīgo maisā un aiznest uz izgāztu-
vi. Tiesa, visai bieži cilvēki nevajadzīgās lietas 
tā vienkārši atkritumu konteineros nemet, bet 
saliek maisiņos un atstāj pie konteineriem, 
tādā veidā dodot lietām iespēju atrast jaunus 
saimniekus. Un varat ticēt, vienmēr atradīsies 
kāds, kas šo maisiņu saturu rūpīgi izrevidēs.

LABDARĪBA UN PATEICĪBA
Ir vēl viens veids – nevajadzīgās lietas par 

simbolisku cenu pārdot vai atdot bez maksas. 
No vienas puses, pats racionālākais, no otras 
– visapgrūtinošākais veids. Paskatoties inter-

netā, atradīsiet veselu virkni ar pieņemšanas 
punktu adresēm, diemžēl tie visi galvenokārt 
atrodami galvaspilsētā. Provincē ievērojami 
sarežģītāk. Piemēram, Ventspilī krietni jāno-
pūlās, lai atrastu kur nodot lietas labdarībai. 
Pēdējos gados šādi pieņemšanas punkti te 
atvērās, te aizvērās, pie kam tie klejoja pa  
dažādām pilsētas vietām.

 Vairākumam ventspilnieku, kas regulāri 
nodod savu apģērbu, apavus un citas lietas, 
ir savi, tā sacīt, kanāli. Pilsētā ir vairāki ģime-
nes ārsti, kas nereti izpilda starpnieku lomu.
Viņi interesējas, vai nav nevajadzīgas spēļlieti-
ņas vai apģērbs, jo zina ģimenes, kam tas viss 
būtu vajadzīgs. Apmeklētāji šādu iespēju lab-
prāt izmanto. Visi jaunie vecāki lieliski zina, cik 
izmaksā jaundzimušā pūriņš un cik ātri mazuļi 
no jaciņām un rāpulīšiem  izaug. Bērnu garde-
robi nākas atjaunot praktiski vai katru mēnesi. 
Jaunās māmiņas sabiedriskajos tīklos izveido 
grupas, kur savā starpā aktīvi apmainās, pār-
dod un atdod apģērbu, rotaļlietiņas, ratiņus un 
velosipēdus.

Rīgā un Liepājā jau kādu laiku no nevaja-
dzīgajām lietām var atbrīvoties visai vienkār-
ši. Lielajos tirdzniecības centros šim nolūkam 
uzstādīti speciāli konteineri. Ventspilī pagai-
dām šī ideja atbalstu nav guvusi.

Nereti ļaudis atsakās no iespējas „atdot” 
un izvēlas vienkārši „izmest”. Un tas bieži 
saistīts ar to, ka apdāvinātie nereti ir  neap-
mierināti ar saņemto un to arī neslēpj. Te 
telefons nav īstā modeļa, te jaciņai nav tas 
fasons. Protams, pie šādas attieksmes vien-
kāršāk ir nevajadzīgo lietu izmest un nebojāt 
sev garastāvokli.

PAR PĀRTIKAS PRODUKTIEM 
UN GRĀMATĀM

Dažkārt rodas nepieciešamība padalīties ar 
nevajadzīgajiem pārtikas produktiem. Pārtikas 
produktu izmešana, kad bērni kaut kur cieš 
badu, daudziem ir nepieņemama. Vasarnieki 
bieži saskaras ar problēmu, ka mazdārziņā 
izaugusi bagātīga raža, ne to apēst, ne sagla-
bāt. Un izveidojas paradoksāla situācija – cil-
vēki žēlojas par mazajiem ienākumiem un 
to, ka nevar atļauties nopirkt bērniem augļus, 
bet bez maksas piedāvātās jāņogas vai ābo-
lus neņem.

Pārpalikušos sakņaugus var piedāvāt zupas 
virtuvēm. Bet ābolus, kurus, kā rāda pieredze, 
nekad nevienam nevajag, var piedāvāt Briežu 
dārzam, kur tos pieņems ar pateicību. Dārza 
iemītniekiem āboli ir liels gardums.

Kā atsevišķi cilvēkiem piederoši priekšmeti 
jāmin grāmatas. Neskatoties uz to, ka pēdē-
jos gados drukātie izdevumi zem elektronis-
ko sakaru līdzekļu spiediena savas pozicijas 
zaudē, bet frāze „grāmata – labākā dāvana” 
izraisīs smieklus, grāmatas vienkārši izmest 
daudziem rokas neceļas. Nesen kāda ventspil-
niece pastāstīja par braucienā redzēto. Vienā 
no Krievijas pilsētām parkā uzstādīti speciāli 
skapīši, kuros pilsētnieki atstāj savas grāma-
tas un paņem lasīšanai citu atstātās. Lasa gan 
parkā, gan arī paņem līdz uz mājām. Ventspils 
bibliotekas darbiniekiem šī ideja iepatikās un 
jau tiek gatavots projekts, lai šadu grāma-
tu apmaiņas punktu izveidotu arī Ventspilī. 
Cerams, ka tas iegūs popularitāti.

Lietas gan ir nedzīvi priekšmeti, bet tāpat 
kā cilvēkiem, tām ir savi likteņi. Kāda lieta jau 
savu nokalpojusi un neder pat lupatām, bet ir 
arī tādas, kas ar katru dienu kļūst arvien vēr-
tīgākas. 
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Latvijā ienāks “Lidl”
Latvijā drīzumā varētu ienākt Vācijas zemo 
cenu veikalu tīkls “Lidl”, kas jau iegādājies 
zemes gabalu vairumtirdzniecības bāzes 
izbūvei. Sagaidāms, ka “Lidl” Latvijas tirgū 
ienāks ar vairāk nekā desmit veikaliem 
vienlaicīgi. Par to liecina arī uzņēmuma 
prakse pasaulē, tostarp Lietuvā. Latvijas 
Pārtikas tirgotāju asociācija norāda, ka “Lidl” 
ienākšana vistiešāk skars zemo cenu veika-
lu segmentu. Patlaban šajā tirgus segmen-
tā izteikts līderis ir “Superneto” veikalu tīkls, 
kā arī kāds no “Maxima” mazajiem formā-
tiem. Tomēr kopumā tas ietekmēs jebkuru 
tirgotāju.

Apturēta ss.lv darbība
Valsts ieņēmumu dienests nolēmis aptu-
rēt Latvijas lielākā sludinājumu portāla ss.lv 
saimniecisko darbību. Viens no galvenajiem 
iemesliem šādam solim ir daudzās patē-
rētāju sūdzības, ko par portāla rīcību kopš 
2016.gada lielā apjomā saņēma Patērētāju 
tiesību aizsardzības centrs. Saskaņā ar VID 
datiem portālu pārvaldošajam uzņēmu-
mam SIA “Internet” nav nodokļu parādu, 
bet “Lursoft” dati liecina, ka šī uzņēmu-
ma saimnieciskā darbība kopš 1.augusta ir 
apturēta saskaņā ar VID lēmumu.

FM: Pirmajā pusgadā 
kopbudžeta ieņēmumi aug 
straujāk 
Lai gan konsolidētajā kopbudžetā šā gada 
jūnijā bija 19,3 milj. eiro deficīts, šā gada 
pirmais pusgads kopbudžetā kopumā 
noslēgts ar 230,7 milj. eiro pārpalikumu. 
Šā gada pirmajā pusgadā, salīdzinot ar 
2016.gada attiecīgo periodu, pārpalikums 
konsolidētajā kopbudžetā palielinājās par 
44,6 milj. eiro, ko sekmēja straujāks nodok-
ļu ieņēmumu pieaugums. Nodokļu ieņē-
mumu plāns kopbudžetā pirmajā pusgadā 
izpildīts 101,5% apmērā un virsplāna ieņē-
mumi veidoja 55,0 milj. eiro. 

Aug sviesta cena
Sviesta cena veikalos jau ievērojami pār-
sniegusi 2 eiro atzīmi. Speciālisti skaidro, ka 
piena produktu cenu kāpums Latvijā patie-
šām ir novērojams, un šī tendence visvai-
rāk skārusi tieši sviestu. Salīdzinoši straujās 
izmaiņas cenās esot saistītas ar globālā pie-
prasījuma pieaugumu.

NEPLP ļauj retranslēt 
“Gazprom Media” 
propagandas kanālus
Nacionālā elektronisko plašsaziņas līdzek-
ļu padome Latvijā retranslējamo audio un 
audiovizuālo programmu sarakstā iekļāvu-
si arī Krievijas holdinga “Gazprom Media” 
programmas “NTV Stil”, “NTV Serial” un 
“NTV Pravo”. Visus trīs iepriekšminētos 
kanālus piedāvā Krievijas maksas satelītte-
levīzijas operators “NTV Plus”, kas Krievijā 
darbojas vairāk nekā 20 gadus.

“Rimi Latvia” izvērtēs 
situāciju ap skandālu par 
Lietuvas vistu olām
Lietuvas dzīvnieku aizstāvības organizā-
cija “Tušti narvai” publicējusi videoma-
teriālus par dramatiskajiem vistu turēša-
nas apstākļiem Lietuvas dējējvistu fer-
mās. Videomateriālos redzamas dējējvis-
tas ar apspalvojuma trūkumu, ievainoju-
miem un parazītiem, kā arī nāves gadījumi 
fermā. Materiāli publicēti ar mērķi pievērst 
patērētāju un pārtikas ražotāju uzmanību 
apstākļiem vistu fermās, kurās olas ražo 
sprostu sistēmās. Biedrība internetā viet-
nē “rimi.olucena.lv” arī izveidojusi petīciju 
kuru iespējams parakstīt, lai aicinātu “Rimi 
Latvia’ atteikties no sprostos dētu vistu olu 
tirdzniecības.

LATVIJĀ

Briedis, pirmais lībietis Saeimas deputāts 
Ilmārs Geige, naftas biznesā augstā amatā 
kāpušais Gunārs Liepājnieks, par Veco Taizeļa 
prototipu vēlāk nodēvētā Didriķa Freimaņa 
audžumeita Līksma .... Var jau runāt, ka ar 
atpakaļejošu datumu viss rādās labāk un 
savādāk nekā bija īstenībā, bet atmiņā pali-
cis, ka spilgtu personību iezīmes viņos jau 
toreiz bija saskatāmas nepārprotami, kaut 
reizēm izpaudās arī bīstamās blēņās,”atmi-
ņas pārcilā Ausma. 

Vidusskolā viņai vajadzējis mācīties 
Dundagā, arī dzīvojot internātā un gandrīz 
badā, jo ko gan vecāki varēja iedot līdzi, ja 
mājās tik daudzas mazas un vēl mazākas 
mutes barojamas, bet gotiņa tikai viena. 

“Nemūžam nebūtu tur pabeigusi desmit 
klases, ja ne skolotājs  Ernests Ābols. Viņš 
mani burtiski piespieda rakstīt iesniegumus, 
lai valsts atlaiž skolas naudu un piešķir bez-
maksas kopgaldu. Es savā lībiskajā spītībā 
un kautrīgumā pati to nekad nebūtu darīju-
si, nemūžam! Bet brāļi un māsas auga, auga 
ģimenes vajadzības un man neatlika nekas 
cits, kā sākt strādāt un pelnīt  iztiku pašai. 
Pārcēlos uz Ventspili, iestājos darbā par past-
nieci un vidusskolu  pabeidzu pa vakariem. 
Varbūt palīdzēja vecāku ieaudzinātā kārtī-
bas mīlestība (māte: durvju priekšai vienmēr 
jābūt noslaucītai...) un disciplīna ( tēvs: siena 
pļavā obligāts ir balts krekls un baltas bik-
ses...), bet pasta striktā kārtība man bija pa 
spēkam un prātam. Trīsdesmit sešos darba 
gados “uzdienēju” līdz Ventspils pasta priekš-
nieces amatam, kur nācās vadīt 240 cilvēku 
lielu kolektīvu. 

KĀPĒC STRĪDĒTIES, 
JA VAR UZDZIEDĀT

Bet kā tad ar folklorizējušos lībisko šer-
pumu un nesaticību, tas nestājās ceļā kar-
jerai?  Ausma pārliecināta, ka tas ir mīts, jo 
neļaužu sugu ar tādiem raksturiem var atrast 
katrā tautā. 

 “Kā jau vecākajai meitai, man atbildī-
ba par citiem un par darbu bija asinīs kopš 
mazām dienām, cilvēki prata to saskatīt un 
novērtēt. Arī augstprātība daudzbērnu ģime-
nēs augušajiem nav raksturīga, centos būt 
visiem saprotama un pieejama. Šī piere-
dze noder arī tagad, jau deviņpadsmit gadu 
vadot Lībiešu savienības Ventspils nodaļu, 
kas ir skaitliski lielākā Latvijā. Manus tautie-
šus var nesaprast un nepieņemt tikai tas, kas 
viņus maz pazīst. Protams, mēs esam dažā-
di, arī dažādu likteņu locīti, lauzti un celti, bet 
saprasties var ar visiem, ja priekšplāna neiz-
virzi tikai savu patiesību. Kāpēc strīdēties, 
ja var kopīgi uzdziedāt,” nosmej Ausma un 
pastāsta, ka viņa kopš lībiešu atmodas lai-
kiem ir ansambļa "Rāndalist" (Jūrmalnieks) 

Dzimusi “Viļņos”, ar jūru liktenī

dalībniece. Kur tikai ar to nav būts – viņa 
rāda albumu kaudzi, kuros šie ceļi ārvalstīs un 
pašu novados atainoti fotogrāfijās un kaligrā-
fiskā rokrakstā izklāstītos notikumu atstāstos. 
“Grūti noticēt, ka tagad no vietējiem ļaudīm 
tukšajos zvejniekciemos, tanī skaitā Lūžņā, 
pirmskara gados bija koris, kuru vadīja lībiešu 
izcelsmes diriģents!”

TĀDS PATS KĀ LĪBIETIS, TIKAI SOMS
Ausma ir skeptiska par tautiešu masvei-

da atgriešanos  savu senču dzīvesvietās, jo 
gan zemes, gan ēkas daudzviet mainījušas 
īpašniekus, tās tagad pieder bagātiem, bet 
lībiešu garam svešiem ļaudīm. Taču zem-
tekstā sievietes sacītajā saklausāms: nekad 
nesaki nekad! Viņa ievērojusi, ka ar gadiem 
pāriet mode uz padomju varas aizliegto lībis-
ko, kas bija raksturīga laikā pēc valsts neat-
karības atjaunošanas. Toreiz daudzi piepra-
sīja savās pasēs ierakstu – tautība lībietis, 
jo tāda Latvijā visiem zināma etniskā kopī-
ba PSRS reģistros oficiāli nemaz nepastā-
vēja. Tagad  lībiešus aizvien vairāk sāk cie-
nīt un senču saknēm apzināti  grib pievie-
noties, novērtējot neatkarības gados un arī 
pirms tam šīs tautas gaišāko prātu kultūras 
un zinātnes jomās sastrādāto, pūliņus savas 
vēstures apzināšanā, jaušot vienkāršo ļaužu 
atbalstu atdzimšanas idejai. Uz to mudina 
arī brāļu tautu, pirmām kārtām somu, igau-
ņu un ungāru pārstāvji, kas regulāri piedalās 
ne vien lībiešu svētkos, bet sniedz arī dažāda 
veida palīdzību ikdienā. Ausmai atmiņā, kā 
viņa kopā ar draudzeni Ritmu lībiešu tautas-
tērpos Mazirbē tikušās ar Somijas prezidentu 

Pie Jāņa Prinča vecākā (1796.-1868.) portreta lībiešu istabiņas telpās. Ar šo kultūras 
darbinieku, dzejnieku un tulkotāju tautieši lepojas joprojām.

Karlīnes ielas svētkos ciemiņus gaida mājā ar uzrakstu lībiešu valodā Pie Prinča.
Satikšanās pēc gadiem – Ausma  ar bijušo 
klases biedreni Mazirbes skolā Līksmu.

Marti Ahtisāri, kurš kopā ar Gunti Ulmani bijis 
uzlūgts un ieradies uz viņu svētkiem. “Prātīgs 
vīrs bija šis Marti Ahtisāri, gandrīz kā lībietis, 
tikai soms,” nosmej Ausma.

ĒRIKU OZOLS STARP DIŽJŪRU UN 
TAUTAS NAMU

“Viss notiks, un lībieši neizzudīs,  ja vecā-
ki stāstīs bērniem par savas tautas likteņ-
gaitām, tās dižgariem un panākumiem, cīno-
ties par vietu zem saules. Jaunie to tver 
ar mūsdienīgu izpratni un ir gatavi turpi-
nāt,” atsaucoties arī uz savos bērnos un 
mazbērnos vēroto, pārliecināta Ausma. Viņa 
ar saviļņojumu atceras šā gada 4. maiju, 
kad pie lībiešu tautas nama Mazirbē pul-
cējās lībieši, viņu draugi un atbalstītāji no 
Ziemeļkurzemes zvejniekciemiem un Rīgas, 
lai kopā ar Dundagas pagasta amatpersonām 
sāktu Latvijas simtgades ceļu.  Simbolizējot 
to, triju paaudžu lībieši – vectēvs Ēriks no 
Miķeļtorņa, viņa dēls Ēriks un mazdēls Ēriks 
Kāpbergi no Ventspils  laukumā starp Dižjūru 
un tautas namu iestādīja vienu no tiem simts 
ozoliem, kas šajā valsts svētku dienā tika stā-
dīti visā Latvijā. Ausmai prātā palikuši taga-
dējās Lībiešu savienības vadītājas, Miķeļtornī 
dzimušās Ievas Ernštreites novēlējums – lai 
ozols pieņemas kuplumā un zem tā zariem 
gadu no gada 4. maijā pulcējas aizvien vairāk 
lībiešu, viņu draugu un atbalstītāju. 

“Pēc iestādīšanas es kociņu aplēju, un gan 
jau arī citu aprūpētāju tam nav trūcis. Stāsta, 
ka sācis kuplot, uz svētkiem iešu aprau-
dzīt. Gribas ticēt, ka tā ēnā satikties sanāks 
vēl neskaitāmas lībiešu paaudzes, jo ozola 
mūžs sniedzoties līdz tūkstoš gadiem,”Aus-
mas balsī ir optimisms, un viņa  nešaubās, 
ka arī Ernestovsku dzimtas atvases tur būs 
sastopamas. 
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V 
entspils ir viena no senākajām pilsētām Latvijas 
teritorijā. Ventspils jeb Vindavas veidošanās 
pirmsākumi saistāmi ar krāšņās Livonijas ordeņa 
pils uzcelšanu, kas pirmoreiz vēstures dokumen-
tos pieminēta jau 1290. gadā. Šis ir kļuvis par 

atskaites punktu Ventspils kā pilsētas dzimšanas gadskait-
lim. Ventspils ģerboni nevar sajaukt ne ar vienas citas pilsē-
tas zīmi – medību rags un Livonijas ordeņa krusts. Arī tas ir 
viens no senākajiem Latvijas pilsētu heraldiskajiem simbo-
liem, zināms kopš 1369. gada.

SVĒTKU KONCERTS AR LAIMU VAIKULI
Svētki sāksies piektdien, kad visas dienas garumā ar īpa-

šiem pasākumiem savas durvis vērs gan pilsētas bibliotē-
kas, gan Amatu māja (svinēs 10 gadu jubileju!), gan Herberta 
Dorbes memoriālais muzejs, bet Rātslaukumā tradicionāli godi-
nās domes Lielās balvas un Balvu ieguvējus, uzstāsies Ginta 
Krievkalne, Uģis Roze, Kristaps Krievkalns un Ēriks Upenieks ar 
pavadošo grupu. 

Svētku kulminācija būs sestdien. Centrālā pilsētas svētku svi-
nēšanas vieta vienmēr bijusi Ostas ielas promenāde. Visas pro-
menādes garumā ar visa veida pašdarinātām lietām tirgosies 
cilvēki no visas Latvijas, darbosies vairākas skatuves un būs 

Atrast katram pašam savus svētkus
dažādas aktivitātes, kā arī varēs baudīt vēderpriekus ar visda-
žādākajiem ēdieniem un dzērieniem. Uz svētku centrālās ska-
tuves visas dienas laikā muzicēs Latvijā pazīstami mūziķi, ska-
nēs dziedošo aktieru koncertprogramma un komponista Borisa 
Rezņika jubilejas koncerts. Vakara izskaņā ar īpašu Ventspils 
dzimšanas dienai veltītu programmu uzstāsies latviešu estrādes 
dīva Laima Vaikule un dziedātājs Jānis Stībelis kopā ar Ventspils 
kameroķestri un Ventspils bigbendu. Pēc vakara programmas 
krastmalā, liela daļa svētku svinētāju pārceļas uz Reņķa dārzu. 
Šoreiz nakts ballē uzstāsies Lauris Reiniks, Roberto Meloni un 
Ralfs Eilands.

ALTERNATĪVU MEKLĒJOT
Estētiskāka baudījuma meklētājiem arī būs plašas atpūtas 

iespējas. Krastmalā 33 komandas no Latvijas un ārvalstīm vei-
dos ziedu kompozīcijas un sacentīsies par krāšņākajiem veido-
jumiem Ziedu paklāju festivālā. Netālu esošajā Rātslaukumā no 
plkst. 12 notiks Grāmatu svētki ar tirgošanos, tikšanās ar rakst-
niekiem un grāmatu maiņas punktiem. Amatu mājā apmek-
lētāji izmēģinās kādu no desmit amatiem – audēja, podniece, 
gravieris, fotogrāfs, skolmeistars, papīra darinātājs, ādinieks, 
hennas zīmējumu gleznotājs un pavārs. Dzirkstoši dzērieni, joki 
un mūzika – tos varēs baudīt ar īpašu auru apveltītajā Livonijas 
ordeņa pilī. Pārventas bibliotēkā vakarā – pianista Reiņa Zariņa 
solokoncerts. 

PIRMAIS TILTS PĀR VENTU
Tad nu pašķiram Ventspils vēstures albuma 

lapas līdz atzīmei – 1868. gads. Šis gads ievē-
rojams ar to, ka pavasarī, pašā ziedu laikā – 11. 
maijā – atklāts pats pirmais tilts pār Ventu pil-
sētas vēsturē. 

Protams, arī pirms tam ventspilnieki ceļo-
ja no viena krasta uz otru. Tam kalpoja pār-
celtuves, domājams, vismaz divas: viena 
Sarkanmuižas dambja galā, otra – Plosta ielas 
galā. Jātniekus, ratus un karietes cēla pāri ar 
prāmim līdzīgu plostu, kājāmgājējus – ar lai-
vām. Par šo servisu bija jāmaksā atkarībā no 
pārceļamā objekta lieluma. Protams, ziemā, 
kad Venta bija kārtīgi aizsalusi, tai gāja un 
brauca pāri par baltu velti.

Bet nu atgriežamies tai tālajā 1868. gada 
maija dienā. Kā vēsta rakstu avoti, jauno 
tiltu nevis vienkārši atklāja, bet arī iesvētī-
ja divi mācītāji – Ventspils ev. lut. draudzes 
gans Frīdrihs Berndts un viņa kolēģis no viņ-
pusventas patālās Rindas draudzes Vilhelms 
Hugenbergers. Notikumam veltītā svētku 
gājiena publika – birģermeistars un citi kungi, 
namnieki, kuģinieki, tirgotāji, amatnieki, jauni 
un veci – pulcējās ap Plosta ielas galā uzcel-
to tilta sarga namiņu un klausījās abu mācītā-
ju svētības vārdus, pateicību tilta cēlējiem un 
jaunās milzu būves priekšrocību izklāstu. Droši 
vien to demonstrēja kādu ratu vai pat kariešu 
brauciens pāri tiltam. Pēc tam smalkā publika 
un viesi devās uz banketu.

Lielajā laukumā un Dzirnavu laukumā svētkus svinēs muzi-
kāli. Centrālajā laukumā noskaidros Latvijas karaokes čem-
pionus, bet Dzirnavu laukumā izveidota Alternatīvā skatuve: 
būs “Comedy Latvia” stand-up komiķu duets Deniss Tulpe un 
Maksims Trivaškevičs, Evijas Vēberes solo koncerts, spēlēs grupa 
“Ezeri” un skaistās islandiešu mūziķes “Mr. Silla” koncerts. 

SVĒTKU KLASIKA – BRĪVDABAS MUZEJS
Ventspils svētki svētdienās turpinās Brīvdabas muzejā. Amatu 

dienā sabrauc tirgotāji un amatnieki no visas Latvijas. Īpašais 
gada notikums – senā podnieku cepļa iekuršana un māla krūžu, 
bļodu, vāžu un citu priekšmetu izgatavošana, kurus pēc izņem-
šanas no cepļa var nopirkt no to veidotājiem. Saka, ka cenas esot 
ļoti demokrātiskas. Būs arī dejas, radošās darbnīcas, mini zoo-
dārzs un suņu paraugdemonstrējumi. Bet mazie ventspilnieki 
svētkus svinēs Bērnu pilsētiņā ar ceļojumu pilsētas džungļos. 

Ventspils tiltu stāsti
Ja pilsēta atrodas pie upes, tad pašsaprotama tās ainavas sastāvdaļa ir tilti. Vismaz 
vienam tiltam noteikti jābūt. Tagad Ventspilī ir trīs: pirmais ar ārkārtīgi oriģinālu 
nosaukumu – Ventas tilts, otrais – Dzelzs tilts, kas pamazām aizaug ar zāli, un trešais 
– visjaunākais, kam īsta nosaukuma nav, kaut gan loģiski būtu bijis nosaukt to par 
Jauno tiltu. Bet kad un kur pirmoreiz Ventas krastus savienoja tilts?

Priekšrocības, salīdzinājumā ar agrāko plos-
tu, tiešām bija, tomēr jaunais tilts būtībā bija 
tikai ļoti liels plosts, kas gulēja uz ūdens virs-
mas. Pavasaros un rudeņos, Ventas līmenim 
ceļoties, tilts applūda; gājēji un zirgi brida saltā 
ūdenī.

20. gadsimta sākumā, pēc Ribinskas–
Maskavas–Ventspils dzelzceļa līnijas atklāšanas 
un stacijas ēkas uzbūvēšanas Ventas labajā 
krastā 35 gadus stāvējušo plosta tiltu demon-
tēja un pa gabaliem aizvilka uz jaunu vietu – 
Sarkanmuižas dambja galu, iepretī stacijai, kur 
uzstādīja no jauna. Abos krastos uzcēla tilta 
sargu mājiņas no dzelteniem ķieģeļiem (māji-
ņas saglabājušās vēl šobaltdien). Taču arī pēc 
pārvietošanas uz jauno vietu problēmas palika 
– plankas un dēļi trunēja, zirgi un gājēji klupa, 
kājas mirka. 1915. gada vasarā, kad I Pasaules 
karš ritēja pilnā sparā, cariskās Krievijas armija, 
atstājot Ventspili, tiltu uzspridzināja. 

PONTONTILTS UN ĻEŅINA TILTS
Pēc Latvijas valsts dibināšanās jaunā pilsē-

tas valde darīja visu iespējamo, lai ātrāk atjau-
notu normālu satiksmi starp abām Ventspils 
daļām. 1921.–1923. gadā. “Ventas Balsī” 
regulāri lasāmas žēlabas un sūdzības sakarā 
ar tilta slikto stāvokli. Pilsētas vadība izska-
tīja vairākus projektus stāvokļa labošanai, 
kamēr beidzot 1923. gada pavasarī ventspil-
nieki uzzināja – būs jauns tilts! Un nevis šāds 
tāds, bet uz kopā saāķētām liellaivām būvēts. 

Lielais brīdis pienāca 1923. 
gada 21. oktobrī, kad atklāja 
jauno tiltu, kas ventspilnieku 
atmiņās palicis kā Pontontilts. 
Pāri Ventai stiepās garenu 
koka “kārbu” (pontonu) virte-
ne, kas balstīja dēļu segumu. 
Šo tiltu projektēja inženieris 
Krivošapkins, bet cēla pazīsta-
mais Ventspils būvuzņēmējs 
Bauls.

Pontontilts savienoja Ventas 
krastus līdz pat sešdesmito 
gadu vidum, kad uzbūvēja Lielā Prospekta galā 
stāvošo tiltu, ko – kā gan citādi – nodēvēja par 
“Ļeņina tiltu”... Daudz ventspilnieku, kuri vecā 
Pontontilta pastāvēšanas pēdējos gados jau 
bija saprātīgā vecumā, atceras jauko, veco tiltu, 
tā burvīgo šūpošanos, kad pāri brauca prāvāks 
transportlīdzeklis – kravinieks vai autobuss. Uz 
pontonu malām ar “bada pātagām” un slieku 
bundžām blakus sēdēja makšķernieki. Un kur 
nu vēl ledus iešana, kad tilta vidusdaļu izāķē-
ja no vietas un ar velkonīša palīdzību piestū-
ma pie malas!

OKUPĀCIJU LAIKU “BĒRNS” – 
DZELZS TILTS

Dzelzs jeb dzelzceļa tilta stāsts ir nedaudz 
absurds, jo par šī tilta esamību jāpateicas div-
reizējai vācu okupācijai. I Pasaules kara laikā 
(pēc 1915. gada) pēc okupācijas iestāžu rīko-
juma uzcēla Dzelzs tilta divus posmus – katru 
no sava krasta. Vairāk nepaspēja, jo karš bei-
dzās. Lai gan neatkarīgās Latvijas valdība un 
Ventspils valde vairākkārt mēģināja iekustināt 
Dzelzs tilta pabeigšanas darbus, līdzekļu trūku-
ma dēļ nekas nesanāca. Tikai II Pasaules kara 
laikā vācieši pabeidza savu priekšteču iesākto, 

un pāri tam atklāja Ventspils–Liepājas dzelzce-
ļa līniju, ko ekspluatēja visus padomju varas 
gadus un vēl kādu laiku pēc tam.

JAUKIE, SENIE MAZIE TILTIŅI
Bez lielajiem tiltiem Ventspilī bija un ir vai-

rāki mazi tiltiņi, kuru vēsture ir krietni senāka 
par 1868. gadu. Tie šķērso pilsētas ūdens artē-
riju – Ventas pieteku, upīti Vidmi, kas viduslai-
kos saukta par Videmi, bet padomju laikā bija 
degradēta par Vidumgrāvi. Pats pazīstamākais 
laikam būs Sarkanais tiltiņš pāri Vidmei starp 
Bērzu ielas galu un Reņķu dārzu. Tas mūrēts 
no akmeņiem un sarkaniem ķieģeļiem, no tā 
arī nosaukums. Sarkanā tiltiņa vai tā priekšte-
ča vecumu noteikt nav iespējams, bet tas droši 
sniedzas līdz viduslaikiem, kad iebraukts ceļš 
no Ventspils uz Kuldīgu. Līdzīgas formas tiltiņš 
vismaz pāris gadsimtus šķērsoja Vidmi netā-
lu no tās ietekas Ventā, Sarkanmuižas dambja 
galā. Trešais, ko noteikti vērts pieminēt, atro-
das Kuldīgas ielā, iepretī Durbes ielai. Vecāko 
ventspilnieku atmiņā glabājas tā kādreizē-
jais šaušalainais nosaukums – “Miroņpagraba 
tilts”, jo tā tuvumā 19. gadsimtā atradusies 
kapliča. 

Plosta tilts Plosta ielas galā.

Pontonu tilts.

Sarkanais tilts ap 1900. gadu.
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A U N S
Piemērots laiks saimnieciskajiem darbiem – apkop dārzu, 
sakārto mājokli un brīvdienās paveic visu, kas pa nedēļas 

vidu palicis nedarīts. Kad labi pastrādāts, ielūdz ciemos draugus. Ir 
jāatpūšas, jo nākamajā nedēļā atkal būs daudz pienākumu, kas pra-
sīs spēkus un enerģiju. Var nākt kādas pārmaiņas.

V Ē R S I S
Pašā vasaras viducī ir īstais laiks, lai padomātu par pār-
tikas krājumiem ziemai – ievārījumiem, saldētām ogām 

un augļiem, kā arī garda mājas vīna brūvēšanu. Vislabāk jutīsies 
mājās kopā ar savējiem, lēnītēm rosoties saimniecībā. Darbā iespē-
jami jauni izaicinājumi, taču rūpīgi izvērtē reālās iespējas.

D V Ī Ņ I
Darbā jābūt precīzam, lai neieviešas kļūmes, taču var 
pavērties jaunas peļņas iespējas. Brīvdienās vari pievērs-

ties mājokļa izdaiļošanai, interjera uzlabošanai vai veikt kosmētisko 
remontu. Gādā par saskaņu ģimenē un respektē otrās pusītes vie-
dokli. Ja būsi tolerants, valdīs miers, saticība un mīlestība. 

V Ē Z I S
Mājās jāpievēršas pedagoģiskajiem jautājumiem – 
uzklausi atvasīšu vēlmes un palīdzi ar padomu, bet neuz-

spied savu viedokli. Saimnieciskie mājas darbi šoreiz gan nebūs pir-
majā vietā, jo prātu aizņems jaunas biznesa idejas. Labs laiks lietišķo 
darījuma kontaktu veidošanai.

L A U V A
Neiespringsti ar darbiem, bet pavadi dienas mierīgi. 
Vismaz brīvdienas – laiski vaļojoties kaut kur pie dabas 

vai jūras krastā. Vajag mazliet izvēdināt galvu un pabūt vienatnē, lai 
noorientētos uz nākotnes plāniem. Var rasties iespējas pavairot ienā-
kumus un iesaistīties jaunos projektos.

 
J A U N A V A
Būsi aizņemts ar mājas darbiem. Ja plāno remontu, uzraks-
ti darbu plānu, palēnām apzini materiālu cenas, bet pašu 

uzsākšanu gan atliec uz septembra sākumu. Patlaban darbi var 
bremzēties un gadīties kļūmes ar kvalitāti. Brīvdienās apciemo vecā-
kus vai tālākus radus, viņi priecāsies.

S V A R I
Brīvdienās dodies piknikā, uz jūrmalu vai draugu ballī-
ti. Šādās aktivitātēs smelsies pozitīvu enerģiju, kas būs 

nepieciešama jaunajā darba nedēļā – tad nāksies kārtīgi pastrādāt. 
Darbā jāiegulda daudz ideju un jābūt precīzam. Pieņemot svarīgus 
lēmumus, konsultējies ar citiem.

S K O R P I O N S
Ja iespējams, paņem atvaļinājumu un kopā ar mīļoto un 
ģimeni dodies tālākā ceļojumā. Gūsi jaunus iespaidus un 

satiksi interesantus cilvēkus. Paliekot šeit, jārēķinās ar to, ka darbā 
būs ražīgi jāstrādā. Turklāt atmosfēra var būt visai saspringta un 
nemierīga. Neņem neko tuvu pie sirds.

S T R Ē L N I E K S
Darbā izrādi iniciatīvu un mērķē augstāk pa karjeras kāp-
nēm. Ir labs laiks lietišķu jautājumu risināšanai. Turklāt 

var rasties arī interesantas peļņas iespējas. Taču nopietnus līgumus 
vēlams slēgt tikai septembrī. Brīvdienās atpūties – ielūdz ciemos 
draugus, pagatavo vasarīgi gardus kokteiļus.

 
M E Ž Ā Z I S
Privātajā dzīvē nemierīgi – dažādas darīšanas un apsprie-
šanās ar radiniekiem, sīki saimniecības darbiņi un ide-

jas par pārkārtojumiem. Ja esi plānojis iegādāties sadzīves tehniku, 
labāk atliec uz vēlāku laiku. Bet, ja tas nav iespējams, kārtīgi pār-
baudi kvalitāti un garantijas.

Ū D E N S V Ī R S
Ar saviem tuvākajiem jutīsies vislabāk, jo stipra ģimene, 
tas ir spēks. Iespējams, prātā nāks interesantas idejas par 

peļņu. Citi varbūt par tām brīnīsies, bet ir vērts pamēģināt. Palutini 
sevi ar kādu pirkumu vienkārši „priekš sirds” – tās varētu būt labas 
smaržas vai dabīgā kosmētika.

Z I V I S
Ja ar pilnu atdevi pievērsīsies profesionālajiem pienā-
kumiem, tava otrā pusīte un ģimene var sākt protestēt. 

Savukārt pārlieka pievēršanās mājas dzīvei var atsaukties uz darbu. 
Jāatrod līdzsvars. Esi uzmanīgs un apdomīgs naudas lietās un sargies 
no nepārdomātiem tēriņiem.
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Krustvārdu mīkla

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Pārpublicēta no 1936. gada “Atpūtas”.

LĪMENISKI: 5. Dienas kārtība. 9. Elektrības vienība. 12. Skaņu tonis. 13. Sengrieķu fābulu rakstnieks. 15. Metalla 
ķīmiskais apzīm. 16. Seno romiešu ierēdņi. 18. Piena produkts. 21. Zirgu lietas. 23. Mākslas darba īpatnība. 24. Trauks. 
26. Zemes mērs. 27. Jurists. 29. Vulkānijska masa. 30. Upe Vidzemē. 32. Baseins. 35. Sajaukums. 37. Brūža produkts. 
STATENISKI:  1. Dokuments. 2. Garīga būtne ķīniešu reliģijā. 3. Zivs. 4. Uzplūdi. 6. Pavadonis. 7. Nicināms cilvēks. 8. 
Putns. 10. Angļu aristokrati. 11. Senās Ēģiptes dievība. 14. Pēcteksts. 17. Pieturas zīmes. 19. Humanitara mācība. 20. 
Vietas vārds “Mērnieku laikos”. 22. Nāvīga viela. 25. Sīklopi. 26. Militāra krāsa. 28. Zvejas vada daļa. 29. Garīdznieks 
Tibetā. 31. Koks. 33. Līdzskaņa izruna. 34. Upe Brazīlijā. 36. Metalla apzīmējums ķīmijā.

Iepriekšējās krustvārdu mīklas atrisinājums
LĪMENISKI: 1. Opals. 6. Halva. 10. Atols. 12. Benito. 14. Eneida. 15. Trikotaža. 17. Suka. 18. Ala. 19. Tels. 22. Tans. 23. 
Mi. 24. Armada. 26. Eceša. 28. Nirvana. 29. Žiransts. 30. Ij. 31. Ef. 33. Emma. 34. Ansis. 35. Farss.
STATENISKI:  2. Panika. 3. Atika. 4. Loto. 5. Slota. 7. Anna. 8. Veidenbaums. 9. Abts. 11. Pažs. 13. Erudicija. 14. Eža. 
16. Alianse. 19. Ta. 20. Ls. 21. Franči. 22. Tara. 23. Meži. 24. Ašaks. 25. Laga. 27. Er. 32. FF.

Zīm
ējum

s: Zem
gus

Karikatūra

FAKTS: Ventspilī veikta vērienīga restaurācija veclaicīgajai dzelzceļa stacijas ēkai. Protams, ēka ir vēstures piemi-
neklis, tā ir patiešām iespaidīga, turklāt dzelzceļa stacijas rajons sen prasījās pēc sakopšanas un šīs ievērojamās celt-
nes atjaunošanas. Taču kā dzelzceļa stacijai tai nav nekādas nozīmes mūsu pilsētā, ēkai vairs nav tā pielietojuma, 
kādu bija plānojuši ēkas arhitekti un būvnieki. Kā katram ventspilniekam zināms, pasažieru vilciens uz Ventspili vairs 
nebrauc jau gadiem. Nenoliedzami, ir labi, ka atjauno teju vai muižas cienīgo celtni, bet kam Ventspilij par miljoniem 
atjaunota stacija, ja nav paša galvenā – pasažieru vilciena, kurš, kā atzīst ventspilnieki, bijis ērtākais veids, lai nokļūtu 
ne tikai galvaspilsētā vien. Tautā runā, ka vilciens uz Ventspili pārtraucis braukt ne jau tāpat vien, bet gan tādēļ, ka 
traucējis tiem darboņiem, kuri attīstījuši satiksmi ar Rīgu pa autoceļiem...



ОВЕН
Подходящее время для решения хозяйственных вопросов – зай-
митесь садом, сделайте уборку дома, постарайтесь выполнить 

все домашние дела, накопившиеся за неделю, а потом пригласите в гости 
друзей. Вам нужно хорошенько отдохнуть, ведь на следующей неделе вас 
ожидает множество обязанностей, которые потребуют немало энергии. 
Возможны перемены в жизни. 

ТЕЛЕЦ
Вот уже и середина лета, самое время подумать о запасах на 
зиму – варить варенье, замораживать ягоды и фрукты, а также 

делать домашнее вино. Лучше всего вы будете чувствовать себя вместе со 
своей семьей, понемногу занимаясь домашними делами. На работе воз-
можны неожиданные вызовы, однако звезды советуют вам адекватно оце-
нивать свои возможности. 

БЛИЗНЕЦЫ
На работе необходима точность, иначе есть риск допустить 
ошибку. Может представиться возможность заработать. В выход-

ные можете заниматься усовершенствованием интерьера своего жилища 
или сделать косметический ремонт. В семье важно позаботиться о взаимо-
понимании и уважать мнение своей второй половинки. Если вы проявите 
толерантность, в вашей семье будут царить мир, согласие и любовь. 

РАК
Дома придется проявить педагогические способности – выслу-
шайте желания представителей младшего поколения, помоги-

те им советом, но не навязывайте своего мнения. Хозяйственные заботы 
отойдут на второй план, потому что ваши мысли будут заняты новыми иде-
ями, касающимися бизнеса. Хорошее время, чтобы устанавливать деловые 
контакты. 

ЛЕВ
Не старайтесь справиться со всеми делами одновременно, 
проведите время как можно более спокойно. По крайней мере, 

выходные – отдохните где-нибудь на природе, на морском побережье. Вам 
нужно немного проветриться и побыть в одиночестве, чтобы подумать о 
планах на будущее. Может появиться возможность увеличить доходы и при-
нять участие в новых проектах. 

ДЕВА
Вас ожидают домашние хлопоты. Если планируете ремонт, 
составьте план работ, изучите цены на необходимые материа-

лы, но начинать все же лучше в начале сентября. В данный момент что-то 
может тормозить работу, возможны недоразумения с качеством. В выход-
ные навестите родителей или дальних родственников, они будут вам рады. 

ВЕСЫ
В выходные хорошо бы отправиться на пикник, к морю или 
принять участие в дружеской вечеринке. Таким образом вам 

удастся зарядиться положительной энергией, которая будет необходима 
с началом новой рабочей недели, когда придется хорошенько поработать. 
Рабочие будни потребуют от вас идей и точности в выполнении заданий. 
Принимая важные решения, прислушивайтесь к советам окружающих. 

СКОРПИОН
Если это возможно, возьмите отпуск и отправьтесь с семьей в 
дальнее путешествие. Там вы получите новые впечатления и 

встретитесь с интересными людьми. Если же вы никуда не уедете, придется 
много работать. К тому же, атмосфера может оказаться достаточно напря-
женной и неспокойной. Главное – ничего не принимайте близко к сердцу. 

СТРЕЛЕЦ
На работе проявляйте инициативу и стремитесь подняться 
по карьерной лестнице. Хорошее время для решения дело-

вых вопросов. К тому же, могут появиться интересные возможности зара-
ботать. Однако серьезные договоры лучше подписывать в сентябре. В 
выходные отдохните – пригласите в гости друзей и приготовьте летние 
прохладительные напитки. 

КОЗЕРОГ
В личной жизни – беспокойный период: различные дела, обсуж-
дения с родственниками, мелкие хозяйственные работы, идеи 

относительно благоустройства жилища. Если вы планировали приобре-
тать бытовую технику, то лучше отложите покупку. Если же это невозможно, 
хорошенько проверьте качество и гарантию. 

ВОДОЛЕЙ
Рядом со своими близкими вы будете чувствовать себя лучше 
всего. Крепкая семья – это сила. Возможно, в голову придут 

интересные идеи относительно заработка. Может быть, кого-то они удивят, 
тем не менее, стоит попробовать. Побалуйте себя какой-нибудь покупкой – 
например, хорошими духами или натуральной косметикой. 

РЫБЫ
Если вы полностью посвятите себя работе, ваша вторая поло-
винка или семья могут почувствовать досаду. Если же будете 

уделять чрезмерное влияние личной жизни, это может сказаться на рабо-
те. Пытайтесь соблюдать баланс. Будьте внимательны и осмотрительны в 
денежных вопросах, старайтесь избегать необдуманных трат. 
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Ответы: 

ФАКТ: В Вентспилсе осуществлена грандиозная реставрация старинного здания железнодорожной станции. 
Конечно, здание является историческим памятником, оно поистине впечатляюще, к тому же, район железно-
дорожной станции уже давно требовал благоустройства и восстановления этого примечательного строения. 
Однако как железнодорожная станция она не имеет никакого значения для нашего города, здание уже не исполь-
зуется с теми целями, с какими оно создавалось архитекторами и строителями. Каждому вентспилчанину извест-
но, что пассажирский поезд в Вентспилс не ходит уже несколько лет. Несомненно, хорошо, когда реставрирует-
ся здание, можно сказать, достойное называться усадьбой, но для чего в Вентспилсе отдавать миллионы за 
восстановление станции, если нет самого главного – пассажирского поезда, который, как признают вентспилча-
не, был самым удобным способом добраться не только в столицу. В народе поговаривают, что поезд перестал 
ходить не из-за того, а потому, что мешал тем деятелям, которые стали развивать сообщение с Ригой при помо-
щи автодорог… 

Рисунок: Zemgus
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В ЛАТВИЮ ПРИДЕТ «LIDL»
Вскоре в Латвию может прийти немецкая 
сеть магазинов низких цен «Lidl», уже при-
обретен участок земли для строительства 
оптовой базы. Ожидается, что «Lidl» вой-
дет на латвийский рынок, открыв здесь 
более десяти магазинов одновременно. 
Об этом свидетельствует и практика пред-
приятия во всем мире, в том числе, в 
Литве. Латвийская ассоциация торговцев 
продуктами питания указывает, что появ-
ление «Lidl» прямо затронет сегмент мага-
зинов низких цен. Сейчас выраженным 
лидером в данном сегменте является сеть 
магазинов «Supernetto», а также один из 
малых форматов «Maxima». В целом это 
повлияет на каждого торговца. 

ПРИОСТАНОВЛЕНА 
ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ SS.LV 
Служба госдоходов решила приостано-
вить хозяйственную деятельность круп-
нейшего латвийского портала объявлений 
ss.lv. Одной из главных причин такого шага 
является получение Центром по защи-
те прав потребителей большого количе-
ства жалоб от потребителей начиная с 
2016 года. По информации СГД, у ООО 
«Internet», управляющего порталом, дол-
гов по налогам не имеется, однако данные 
«Lursoft» свидетельствуют, что хозяйствен-
ная деятельность предприятия с 1 августа 
приостановлена в соответствии с реше-
нием СГД. 

МИНФИН: В ПЕРВОМ 
ПОЛУГОДИИ ДОХОДЫ 
БЮДЖЕТА РАСТУТ БЫСТРЕЕ 
Хотя в консолидированном совокупном 
бюджете в июне этого года был дефицит в 
размере 19,3 млн евро, первое полугодие 
завершено с излишком в размере 230,7 
млн евро. В первом полугодии, по срав-
нению с соответствующим периодом 2016 
года, излишек в консолидированном сово-
купном бюджете составил 44,6 млн. тонн, 
чему способствовало более стремитель-
ное увеличение налоговых поступлений. 
План налоговых поступлений в совокуп-
ный бюджет выполнен на 101,5%, сверх-
плановые доходы составили 55 млн. евро.

РАСТЕТ ЦЕНА НА МАСЛО
Цена на масло в магазинах уже зна-
чительно превысила отметку в 2 евро. 
Специалисты поясняют, что рост цен на 
молочные продукты в Латвии действи-
тельно наблюдается, и эта тенденция 
больше всего коснулась именно масла. 
Сравнительно быстрое изменение уровня 
цен связано с глобальным ростом спроса. 

NEPLP РАЗРЕШИЛ 
РЕТРАНСЛИРОВАТЬ 
ПРОПАГАНДИСТСКИЕ КАНАЛЫ 
«ГАЗПРОМ-МЕДИА» 
Национальный совет по электронным 
средствам массовой информации Латвии 
(NEPLP) включил в список ретранслиру-
емых в стране аудио- и аудиовизуальных 
программ и программы российского хол-
динга «Газпром-медиа» – «НТВ Стиль», 
«НТВ Сериал» и «НТВ Право». Все три 
канала предлагает российский оператор 
спутникового телевидения «НТВ Плюс», 
который в России работает уже более 20 
лет. 

«RIMI LATVIA» ОЦЕНИТ СИТУАЦИЮ 
ВОКРУГ СКАНДАЛА, СВЯЗАННОГО С 
ЛИТОВСКИМИ КУРИНЫМИ ЯЙЦАМИ 
Литовская организация по защите живот-
ных «Tušti narvai» опубликовала видео, 
на котором запечатлены содержащие-
ся в плохих условиях куры-несушки на 
литовской птицеферме. У птиц выпадают 
перья, имеются раны и паразиты, конста-
тированы и случаи гибели птиц на ферме. 
Материалы опубликованы с целью при-
влечь внимание потребителей и произво-
дителей продуктов к условиям содержания 
на птицефермах, где птицы содержатся в 
клетках. Общество в интернете на страни-
це «rimi.olucena.lv» разместило петицию, 
которую можно подписать, чтобы призвать 
«Rimi Latvia» отказаться от торговли кури-
ными яйцами, снесенными в клетках. 

Микельторнис, но седьмой класс пришлось 
заканчивать в Мазирбе, за десять киломе-
тров от дома. Жить приходилось в интерна-
те, хлебушек и что-нибудь перекусить нужно 
было брать из дома на неделю. Одеждой слу-
жили перешитые из родительской одежды 
пальтишки и платьица. Зато с какими ребя-
тами мы вместе учились! Позднее многие 
из них стали известными: знаменитый дири-
жер, а теперь и писатель Янис Эренштрейтс, 
легендарный капитан дальнего плавания 
Висвалдис Фелдманис, виртуозный фото-
граф Улдис Бриедис, первый лив – депутат 
Сейма Илмарс Гейге, Гунарс Лиепайниекс, 
занимавший высокую должность в нефтяном 
бизнесе, Ликсма – приемная дочь Дидрикиса 
Фрейманиса, считавшегося прототипом ста-
рого Тайзеля… Можно сказать, что в про-
шлом все кажется лучше, немного иначе, 
чем было на самом деле, но у меня в памя-
ти осталось, что черты сильных личностей у 
них уже тогда были заметны, хотя иногда это 
выражалось в опасных шалостях», – вспоми-
нает Аусма. 

В среднюю школу ей нужно было отправ-
ляться в Дундагу, жить нужно было тоже 
в интернате, впроголодь, ведь что родите-
ли могли дать с собой, если дома так много 
маленьких едоков, а коровка только одна.

«Никогда бы не окончила там десять клас-
сов, если бы не учитель Эрнестс Аболс. Он 
меня буквально заставил писать заявление, 
чтобы государство выделило деньги на обу-
чение и бесплатное питание. Я со своим лив-
ским упрямством и стеснительностью никог-
да бы сама этого не сделала, ни за что! Но 
братья и сестры росли, росли и потребно-
сти семьи, и мне ничего не оставалось, как 
начать работать и самой зарабатывать на 
жизнь. Я перебралась в Вентспилс, посту-
пила на работу почтальоном, а в среднюю 
школу ходила по вечерам. Возможно, помог-
ла воспитанная родителями любовь к порядку 
(мама всегда говорила, что в прихожей долж-
но быть чисто…) и дисциплина (отец считал, 
что во время сенокоса обязательно долж-
ны быть белая рубашка и белые штаны…), 
но строгий порядок на почте мне нравился и 
был по силам. За тридцать шесть лет рабо-
ты «дослужилась» до должности начальни-
цы Вентспилсской почты, где пришлось руко-
водить большим коллективом в 240 человек. 

ЗАЧЕМ ССОРИТЬСЯ, ЕСЛИ 
МОЖНО СПЕТЬ?

А как же считающийся в народе сложным, 
неуживчивым ливский характер? Не мешал 
карьере? Аусма уверена, что это миф и среди 
представителей любого народа можно найти 
такой тип людей. 

«Поскольку я была старшей дочерью, 
ответственность за других и за работу была 
у меня уже в крови, люди сумели это разгля-
деть и оценить. Да и высокомерие для детей 
из многодетных семей нехарактерно, я ста-
ралась, чтобы все могли со мной общать-
ся. Этот опыт полезен и сейчас: вот уже 
девятнадцать лет я руковожу Вентспилсским 
отделением Союза ливов, которое являет-
ся самым большим в Латвии. Ливов может 
не понять и не принять только тот, кто их 

Словно капля соленой воды в море 
судеб…
 Окончание. Начало на 3 стр.

мало знает. Конечно, все мы разные, с раз-
ными судьбами, но прийти к взаимопонима-
нию можно с каждым, если не ставить на 
передний план только свою правду. Зачем 
ссориться, если можно вместе спеть?» – сме-
ется Аусма и рассказывает, что она со вре-
мен ливского возрождения является участ-
ницей ансамбля «Rāndalist» («Jūrmalnieks»). 
Где только не пришлось побывать – она пока-
зывает стопку альбомов, в которых на фото-
графиях запечатлены поездки ансамбля за 
границу и по местным краям и каллиграфи-
ческим почерком отражена хронология собы-
тий. «Трудно поверить, что в рыбацких посел-
ках, в которых сейчас нет местных жителей, в 
том числе и в Лужне, в довоенные годы был 
хор, которым руководил дирижер ливского 
происхождения!» 

ТАКОЙ ЖЕ, КАК ЛИВ, ТОЛЬКО ФИНН 
Аусма скептически относится к массово-

му возвращению ливов в места проживания 
предков, так как и земли, и здания зачастую 
уже имеют других владельцев, сейчас это 
принадлежит богачам, но чуждым ливам по 
духу людям. Однако в ее словах чувствуют-
ся неоднозначные нотки: никогда не говори 
«никогда»! Она заметила, что с годами про-
ходит мода на все ливское, запрещенное в 
советское время. Такая мода была характер-
на в первые годы после восстановления неза-
висимости. Тогда многие требовали, чтобы у 
них в паспорте было записано «националь-
ность – лив», потому что такой известной 
всем этнической общины в регистрах СССР 
официально не существовало. Сейчас ливов 
все больше начинают уважать и хотят осоз-
нанно присоединиться к корням своих пред-
ков, ценят их светлый ум, сделанное в годы 
восстановления независимости и после в 
области культуры и науки, их усилия по изу-
чению своей истории, идею о возрождении 
поддержки простых людей. К этому побужда-
ют и представители братских народов, в пер-
вую очередь, финны, эстонцы и венгры, кото-
рые не только регулярно участвуют в Ливском 
празднике, но и оказывают различную 
помощь. Аусма вспоминает, как она вместе 
с подругой Ритмой в ливских национальных 

костюмах встречались в Мазирбе с президен-
том Финляндии Мартти Ахтисааром, который 
вместе с Гунтисом Улманисом был приглашен 
и приехал на их праздник. «Достойный чело-
век был этот Мартти Ахтисаар, почти как лив, 
только финн», – смеется Аусма. 

ДУБ МЕЖДУ БОЛЬШИМ МОРЕМ 
И НАРОДНЫМ ДОМОМ 

 «Ливы не исчезнут, если родители будут 
рассказывать детям о судьбах своего наро-
да, его великих людях и достижениях, борь-
бе за место под солнцем. Молодежь вос-
принимает это с современной точки зрения 
и готова продолжать», – ссылаясь на то, 
что она наблюдает у своих детей и внуков, 
убеждена Аусма. Она с волнением вспо-
минает 4 мая этого года, когда возле лив-
ского народного дома в Мазирбе собра-
лись ливы, их друзья и единомышленники 
из рыбацких поселков Северной Курземе и 
Риги, чтобы вместе с должностными лица-
ми Дундагской волости пройти путь, посвя-
щенный столетию Латвии. Представители 
трех поколений ливов – дедушка Эрикс из 
Микельторниса, его сын Эрикс и внук Эрикс 
Капберги на Вентспилсской площади между 
Большим морем и народным домом посади-
ли символический дуб, один из ста сажен-
цев, которые в этот государственный празд-
ник были посажены по всей Латвии. Аусме 
запомнилось пожелание руководителя Союза 
ливов Иевы Эрнштрейте, которая родилась в 
Микельторнисе: пусть молодой дуб растет и 
набирается сил, чтобы под его кроной из года 
в год 4 мая собиралось все больше ливов, их 
друзей и единомышленников.

«Я полила этот саженец, хотя было доста-
точно тех, кто хотел о нем позаботиться. 
Говорят, начал разрастаться, в праздник 
пойду посмотрю. Хочется верить, что в тени 
этого дуба смогут встретиться бесчислен-
ные поколения ливов, ведь дуб может про-
жить до тысячи лет», – в голосе Аусмы слы-
шится оптимизм, она не сомневается, что и 
потомков рода Эрнестовских там можно будет 
встретить. 

На празднике улицы Карлинес гостей ждут в доме с надписью на ливском языке «У Принциса».

Возле портрета Яниса Принциса – старшего (1796–1868 гг.) в помещениях ливской ком-
наты. Этим работником культуры, поэтом и переводчиком ливы гордятся до сих пор.

Встреча через много лет – Аусма вместе  
с Ликсмой, одноклассницей из 
Мазирбенской школы.
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В ентспилс – один из древнейших городов на тер-
ритории Латвии. Основание Вентспилса, или 
Виндавы, связывают со строительством велико-
лепного замка Ливонского ордена, который в доку-
ментах впервые упоминается уже в 1290 году. 

Эта дата и послужила основой для ежегодного отсчета лет с 
момента зарождения Вентспилса как города. Герб Вентспилса 
невозможно перепутать ни с одним другим – охотничий рог и 
крест Ливонского ордена. Он также является одним из древ-
нейших геральдических символов латвийских городов, изве-
стен с 1369 года.  

ПРАЗДНИЧНЫЙ КОНЦЕРТ С ЛАЙМОЙ ВАЙКУЛЕ
Праздник начнется в пятницу, когда на протяжении всего 

дня на особые мероприятия приглашают и городские библи-
отеки, и Дом ремесел, который будет праздновать свой 
10-летний юбилей, и мемориальный музей Герберта Дорбе. 
На Ратушной площади традиционно пройдет чествование 
обладателей наград Вентспилсской думы, выступят Гинта 
Криевкалне, Угис Розе, Кристапс Криевкалнс и Эрикс Упениекс 
в сопровождении группы. Кульминация праздника – в субботу. 
Центральным местом празднования праздника города всег-
да был променад улицы Остас. На всей его протяженности 
ремесленники со всей Латвии станут продавать товар, изго-
товленный собственными руками, будет действовать несколь-
ко сцен, а также предложены различные развлечения. Гости 
смогут полакомиться различными деликатесами и попробо-
вать вкусные напитки. На центральной сцене праздника весь 

Праздник на любой вкус
день будут музицировать известные латвийские музыканты, 
гости смогут насладиться также концертной программой, под-
готовленной поющими актерами, и юбилейным концертом 
композитора Бориса Резника. В конце вечера с особой про-
граммой, посвященной дню рождения Вентспилса, высту-
пят латвийская эстрадная дива Лайма Вайкуле и певец Янис 
Стибелис вместе с Вентспилсским камерным оркестром и 
Вентспилсским биг-бэндом. После концерта – салют. В этом 
году он обещает быть мощным как никогда. После вечерней 
программы на набережной большая часть празднующих пере-
берется в сад Ренькя. В этот раз во время ночной вечеринки 
выступят Лаурис Рейникс, Роберто Мелони и Ральф Эйландс. 

В ПОИСКАХ АЛЬТЕРНАТИВЫ
Во время праздника гостям предлагаются самые разноо-

бразные возможности для отдыха. На набережной 33 команды 
из Латвии и из-за рубежа будут создавать цветочные компози-
ции и примут участие в состязании на самую красивую компо-
зицию в Фестивале цветочных ковров. Недалеко отсюда, на 
Ратушной площади, с 12 часов пройдет Праздник книги, где 
посетителей ожидает возможность приобрести книги, встре-
титься с писателями, а также обменяться книгами в пункте 
обмена. В Доме ремесел можно будет попробовать себя в 
роли представителя различных ремесел: ткачихи, гончара, 
гравера, фотографа, учителя, изготовителя бумаги, кожевни-
ка, мастера по нанесению рисунков хной и повара. Игристые 
напитки, шутки и музыка – всем этим можно будет насла-
ждаться в замке Ливонского ордена, обладающем особой 
аурой. Вечером в Парвентской библиотеке – сольный концерт 
пианиста Рейниса Зариньша. 

На площадях Лиелайс и Дзирнаву праздник приобретет 
особенное музыкальное звучание. На центральной площа-
ди будут определены победители Латвийского чемпионата 
по караоке, а на площади Дзирнаву установят альтернатив-
ную сцену: вниманию гостей – дуэт Дениса Тулпе и Максима 
Тривашкевича стендап «Comedy Latvia», сольный концерт 
Эвии Вебере, концерт группы «Эзери» и выступление артист-
ки из Исландии «Mr. Silla». 

КЛАССИКА ПРАЗДНИКА – 
МУЗЕЙ ПОД ОТКРЫТЫМ НЕБОМ 

Праздник Вентспилса в воскресенье продолжится в Музее 
под открытым небом. В День ремесел съедутся торговцы и 
ремесленники со всей Латвии. Особое событие года – разжи-
гание древней гончарной печи и изготовление кружек, мисок, 
ваз и других предметов, которые можно будет тут же приоб-
рести у мастеров. Говорят, цены очень демократичные. Здесь 
будут и танцы, и творческие мастерские, и мини-зоопарк, и 
демонстрация собак. А маленьких вентспилчан ждут приклю-
чения в Детском городке. 

 Окончание. Начало на 1 стр.

Неотъемлемой частью городского пейзажа любого города, расположенного возле реки, 
безусловно, являются мосты. Сейчас в Вентспилсе их три: первый, с очень оригиналь-
ным названием – Вентский мост, второй – Железный мост, который потихоньку зарастает 
травой, и третий, самый новый, у которого названия как такового нет, хотя логично было 
бы назвать его Новый мост. Но когда и где впервые берега Венты были соединены при 
помощи моста? 

История 
вентспилсских мостов

ПЕРВЫЙ МОСТ ЧЕРЕЗ ВЕНТУ
Листая вентспилсский исторический аль-

бом, остановимся на страничке, рассказы-
вающей о 1868 годе. Он примечателен тем, 
что весной, 11 мая, был открыт первый мост 
через Венту в истории города. Разумеется, и 
раньше вентспилчане перебирались с одного 
берега реки на другой. Для этого использова-
лись переправы, по меньшей мере, две: одна 
в конце Сарканмуйжской дамбы, вторая – в 
конце улицы Плоста. Всадников на лошадях, 
а также повозки и кареты переправляли при 
помощи плота, похожего на паром, а пеших 
– при помощи лодок. За этот сервис нужно 
было платить в зависимости от величины 
переправляемого объекта. Конечно, зимой, 
когда Вента хорошенько замерзала, через 
нее переходили и переезжали совершенно 
бесплатно. 

Однако вернемся в тот далекий майский 
день 1868 года. По свидетельству письмен-
ных источников, новый мост не просто откры-
ли, но и освятили двое священников – пас-
тор Вентспилсской евангелическо-лютеран-
ской общины Фридрих Берндтс и его коллега 
из Риндской общины, что на другом берегу 
Венты, Вильгельм Хугенбергерс. Бургомистр 
и другие господа, домовладельцы, морехо-
ды, купцы, ремесленники, стар и млад – все 
собрались в конце улицы Плоста возле доми-
ка сторожа моста и слушали обоих пасторов. 

Были высказаны слова благодарности стро-
ителям и рассказано о преимуществах, кото-
рые дает новое сооружение. Наверное, эти 
слова подтверждались демонстрацией пере-
движения по мосту какой-нибудь кареты или 
повозки. Затем изысканная публика отправи-
лась на банкет. 

Преимущества, если сравнивать с плотом, 
действительно были, однако новый мост был 
всего лишь очень большим плотом, который 
лежал на поверхности воды. Весной и осе-
нью, когда поднимался уровень воды в Венте, 
мост затапливало; пешеходы и лошади брели 
по холодной воде. 

В начале ХХ века после открытия желез-
нодорожной линии Рыбинск – Москва – 
Вентспилс и строительства станции на пра-
вом берегу Венты простоявший 35 лет мост 
демонтировали и по частям перенесли в 
новое место – в конец Сарканмуйжской 
дамбы, где его установили заново напротив 
станции. На обоих берегах для охранников 
моста построили домики из желтого кирпича, 
которые сохранились и до сегодняшнего дня. 
Однако с перемещением моста в новое место 
старые проблемы все же остались – планки 
и доски гнили, лошади и пешеходы спотыка-
лись, ноги промокали. Летом 1915 года, когда 
полным ходом шла Первая Мировая война, 
армия царской России, оставляя Вентспилс, 
мост взорвала. 

ПОНТОННЫЙ 
И ЛЕНИНСКИЙ МОСТ

После основания Латвийского государства 
новая городская власть делала все возможное, 
чтобы быстрее возобновить нормальное сооб-
щение между обеими частями Вентспилса. 
В 1921–1923 гг. в «Ventas Balss» регулярно 
публиковались жалобы в связи с плохим состо-
янием моста. Городская власть рассмотрела 
множество проектов для улучшения ситуации, 
пока наконец весной 1923 года вентспилчане 
не узнали: будет новый мост! И не какой-ни-
будь, а построенный на баржах, скреплен-
ных между собой крюками. Ответственный 
момент настал 21 октября 1923 года, когда 
был открыт новый мост, который в воспоми-
наниях вентспилчан остался как Понтонный. 
Через Венту тянулась длинная связка дере-
вянных «коробок» (понтонов), которые держа-
ли на себе покрытие из досок. Этот мост про-
ектировал инженер Кривошапкин, а строил 
известный в Вентспилсе строитель-предпри-
ниматель Баулс. 

Понтонный мост соединял берега Венты 
до середины шестидесятых годов, когда был 
построен мост в конце проспекта Лиелайс, 
который – как же иначе – назвали Ленинским 
мостом… Многие вентспилчане, которые пом-
нят из детства последние годы существо-
вания Понтонного моста, вспоминают ста-
рый добрый мост, как чудесно он покачивал-
ся, когда по нему ехало транспортное сред-
ство потяжелее – например, грузовик или 
автобус… По краям понтонов рассаживались 
рыбаки с удочками. А что говорить о ледохо-
де, когда середину моста отцепляли и букси-
ром тащили к берегу! 

«ДИТЯ ОККУПАЦИИ» – ЖЕЛЕЗНЫЙ МОСТ 
История Железного моста, или 

Железнодорожного, немного абсурдна, пото-
му что за его существование нужно благо-
дарить двукратную немецкую оккупацию. Во 
время Первой Мировой войны (после 1915 
года) по приказу оккупационной власти постро-
или два участка Железного моста – каждый 
со своего берега. Больше не успели, так как 

война закончилась. Несмотря на то что прави-
тельство независимой Латвии и руководство 
Вентспилса многократно пытались сдвинуть 
с места вопрос об окончании строительства 
Железного моста, из-за нехватки средств ниче-
го не вышло. Лишь во время Второй Мировой 
войны немцы закончили начатое предшествен-
никами, и через мост была открыта железно-
дорожная линия Вентспилс – Лиепая, которую 
эксплуатировали все годы советской власти и 
еще какое-то время после. 

СТАРЫЕ ДОБРЫЕ МАЛЕНЬКИЕ МОСТИКИ 
Помимо больших мостов, в Вентспилсе 

были и есть маленькие мостики, которые 
появились еще до 1868 года. Они пересека-
ют городскую водную артерию, приток Венты 
– речушку Видме, которую в средние века 
называли Видеме, а в советское время дегра-
дировали в Видумгравис. Самый извест-
ный, вероятно, будет Красный мостик через 
Видме между концом улицы Берзу и садом 
Ренькя. Он сделан из камня и красного кир-
пича, отсюда и название. Сколько лет этому 
мосту, сказать невозможно, но его появле-
ние, определенно, восходит к средним векам, 
когда был проложен путь из Вентспилса в 
Кулдигу. Похожий мостик, по крайней мере, 
пару столетий пролегал через Видме неда-
леко от места ее впадения в Венту, в конце 
Сарканмуйжской дамбы. Третий мостик, кото-
рый нужно упомянуть, находится на улице 
Кулдигас, напротив улицы Дурбес. В памя-
ти старшего поколения вентспилчан сохра-
нилось его старое устрашающее название 
– «мост Покойницкого погреба», поскольку в 
XIX в. поблизости находилась каплица. 
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На более чем 670 предприятиях, которые 
прямо или косвенно принадлежат госу-
дарству или какому-либо из самоуправ-
лений, трудоустроено 78 000 человек. 
Оборот государственных обществ капита-

ла в 2015 году превысил 3,4 миллиарда евро, прибыль соста-
вила 164 миллиона евро. Общая стоимость активов обществ 
капитала государства и самоуправлений в 2015 году превыси-
ла 8 миллиардов евро, и это капитал, который можно считать 
вложением общества в государственную предприниматель-
скую деятельность, делает вывод Госконтроль. 

ЛУЧШЕ БОЛЬШИХ ДЕНЕГ ТОЛЬКО ОЧЕНЬ 
БОЛЬШИЕ ДЕНЬГИ 

Расчеты «Lursoft» показывают, что в 2015 году только 
общества капитала самоуправлений в целом заработали 
6,31 млн евро. Теоретически все это принадлежит обще-
ству, которое своими налогами дало этой предприниматель-
ской деятельности начальный капитал. К тому же, согласно 
заключению Госконтроля, «общества капитала государства и 
самоуправлений в большей части случаев работают в таких 
условиях, при которых такой стимул предпринимательской 
деятельности, как угроза неплатежеспособности, который 
обеспечивает эффективную деятельность и развитие, не 
работает». 

На самом деле, этот не новый вывод, однако шокирует, 
что доход обществ капитала, принадлежащих государству и 
самоуправлениям, составляет приблизительно 64% от дохо-
да всего народного хозяйства Латвии! Разве руководители и 
формальные владельцы этих предприятий – министерства и 
самоуправления готовы будут отказаться от таких денег? Не 
будем наивными! Не откажутся. 

КТО «ЗАКОПАЛ» ИЗМЕНЕНИЯ В ЗАКОНЕ 
О КОНКУРЕНЦИИ 

Латвийцы нередко иронизируют, что бюрократам ЕС 
достаточно лишь подумать о какой-нибудь рекомендатель-
ной норме, чтобы мы сломя голову кинулись ее выполнять. 
Так происходит почти всегда, однако есть исключения. И 
одно из самых ярких – вовлечение самоуправлений в пред-
принимательскую деятельность. 1 июля 2016 года Латвия 
стала участницей OECD, и чтобы попасть в эту семью разви-
тых государств, правительство, помимо всего прочего, обя-
залось дать Совету по конкуренции право контролировать 
вмешательство самоуправлений в свободный рынок. В мае 
прошлого года изменения в Законе о конкуренции начали 
бурно обсуждать министерства и негосударственные орга-
низации, аж мозги закипали, но министр экономики Арвилс 
Ашераденс убедительно сказал: «Если мы говорим о стра-
не – участнице ЕС, то это не выглядит приемлемым». Совет 
по конкуренции также напомнил: необоснованное вовлече-
ние самоуправлений в предпринимательскую деятельность, 
если товары и услуги обеспечивает частный сектор, недо-
пустимо. В заинтересованных кругах поднялась настоящая 
буря, и правительство этой весной в очередной раз отложи-
ло в сторону изменения в Законе о конкуренции. Министр 
экономики публично указал, что принятие закона тормозит 
большое лобби самоуправлений в правительстве, и все. В 
свою очередь, возможность председателя Совета по конку-
ренции Скайдрите Абрамы оказаться переизбранной в этой 
должности на следующий срок оказалась под сомнением. 
Ее утверждение в должности, по просьбе Союза зеленых и 
крестьян, было перенесено на следующее заседание, а за 
кулисами говорили, что актуализация вопроса об ограниче-
нии предпринимательской деятельности самоуправлений 
– достаточно серьезное прегрешение, чтобы С. Абрама не 
была переизбрана. О горячей обстановке за кулисами вла-

Самоуправления обходят частников. 
Что дальше?
Похоронные услуги, общепит, стоматология, 
гостиничный бизнес – самоуправления зани-
маются предпринимательством в традицион-
ной сфере частного бизнеса, тем самым соз-
давая уродливую конкуренцию и деформиро-
ванный рынок. На негативные последствия 
подобной деятельности указывают и Совет по 
конкуренции, и Госконтроль, и Организация по 
экономическому развитию и сотрудничеству 
(OECD), однако лобби самоуправлений оказа-
лось сильнее. Почему? В значительной сте-
пени ответ на этот вопрос дают заключения 
Госконтроля, сделанные еще в прошлом году. 

сти свидетельствует и заявление «Delna» о том, что желание 
ограничить самоуправления в занятии предпринимательской 
деятельностью не должно стать поводом для смены руковод-
ства Совета по конкуренции.

У БОГАТЫХ САМОУПРАВЛЕНИЙ – 
ВЛИЯТЕЛЬНОЕ ЛОББИ 

Что же произошло на самом деле? Просто «проснулось» 
лобби богатых самоуправлений – Союз самоуправлений и 
Ассоциация крупных городов, и потребовало процесс оста-
новить: такие изменения в законе подорвут автономию 
самоуправлений, поскольку решения Совета по конкурен-
ции тогда будут важнее, чем обязательные правила местных 
дум. Можно ожидать слишком большого контроля! К тому же, 
самоуправления совсем не стремятся вмешиваться в рынок, 
это только исключения, когда рынок не обеспечивает жите-
лям получение какой-либо услуга! В свою очередь, председа-
тель Латвийского союза самоуправлений Андрис Яунслейнис 
еще в марте этого года утверждал, что самоуправления зани-
маются предпринимательской деятельностью не в целях 
заработка, а чтобы обеспечить жителям услуги, которые 
иначе недоступны. Самоуправления не заинтересованы 
заниматься предпринимательской деятельностью, но, если 
никто этого не делает, приходится вовлекаться… И тут не 
остается ничего другого, как воскликнуть: ну как можно, изви-
ните, нести такую чушь! 

В прошлом номере мы уже писали о классическом приме-
ре предпринимательской деятельности самоуправления и о 
созданном самоуправлением ООО и вовлечении в гостинич-
ный бизнес Вентспилсского техникума, находящегося в под-
чинении Министерства образования. Если руководствовать-
ся утверждениями господина Яунслейниса, то упомянутые 
гостиницы и кемпинги должны быть практически единствен-
ными во всем Вентспилсе. Однако это не так – в туристиче-
ском сезоне 2017 года в «городе с завтрашним днем» было 
110 предприятий, предлагающих услуги размещения, кото-
рые одновременно могли предложить 2504 спальных места.

АДМИНИСТРАТИВНЫМ РЕСУРСОМ – ПО КОНКУРЕНТУ 
Что об этой ситуации думают вентспилсские предпринима-

тели, занятые в гостиничном бизнесе? Ventspilnieks.lv встре-
тилась с некоторыми предпринимателями (имена изменены). 

По их словам, одним из основных инструментов для 
«уменьшения конкуренции» самоуправлению служит адми-
нистративный ресурс. «В один прекрасный день ты из ста-
бильного предпринимателя неожиданно можешь превратить-
ся в неплательщика налогов или еще какого-нибудь наруши-
теля. Комиссий, комитетов и проверяющих институций так 
много, что в случае каких-либо репрессий все будет абсо-
лютно законно», – говорит Андрис. В свою очередь, Петерис 
признает, что в этот прохладный летний сезон количество 
туристов в Вентспилсе меньше, чем в прошлом году, и в 
гостиничном бизнесе это очень чувствуется. Уже по одной 
этой причине гостиница Вентспилсского техникума, постро-
енная на европейские средства, гостиницы Вентспилсской 
высшей школы и Олимпийского центра, а также Приморский 
кемпинг в этом году основательно вставляют палки в колеса 
коммерсантам. Опрошенные нами предприниматели придер-
живаются единого мнения, что одна из главных обязанностей 
самоуправления – создавать возможности, чтобы предпри-
ниматель мог работать, однако если самоуправление начи-
нает заниматься оказанием услуг в одной из отраслей, то 
иначе как нечестной конкуренцией это назвать нельзя. Хотя 
бы уже потому, что в открытие и развитие частного бизнеса 
приходится вкладывать личные средства, тогда как самоу-
правление и государство могут оперировать деньгами нало-

гоплательщиков или, еще лучше, получить финансирование 
от европейских фондов, которое не нужно отдавать, нужно 
лишь уметь бюрократически точно отчитаться. 

В БИЗНЕСЕ МИНУС НА МИНУС НЕ ДАЕТ ПЛЮС 
«Предприниматель не может работать по нулям или с 

минусом, а самоуправление может. К тому же, предприятия 
самоуправления при помощи демпинговых цен или широ-
кой городской рекламы переманивают в свои гостиницы или 
кемпинги большую часть гостей города. Что остается частни-
кам? Или поднимать цену за номер и надеяться на большой 
приток туристов, или закрывать свою гостиницу», – с горечью 
говорит Андрис. 

Отдельный разговор об историческом центре города, в 
котором и думать нечего разместить гостиницу или предпри-
ятие по оказанию услуг питания, если они не соответству-
ют определенным критериям. В сущности, это правильно, 
но и здесь есть одно «но». Частный предприниматель дол-
жен пройти длинный и сложный путь согласований, должен 
обеспечить недешевое историческое исследование, исто-
рический надзор, все бюрократические процедуры, требу-
ющие как времени, так и нервов, тогда как у обществ капи-
тала самоуправлений и государства имеется возможность 
получить средства из фондов ЕС. И согласование идет как 
по маслу. 

«Где же тут честная конкуренция? – задает риторический 
вопрос Янис. – В предпринимательскую деятельность в исто-
рическом центре нужно вкладывать огромные инвестиции, 
реновация здания требует таких денег, что это уже нельзя 
назвать бизнесом. Если взять кредиты в банке, то, по суще-
ству, бизнеса уже нет. Тут были бы очень нужны поддержка и 
дотации самоуправления, но этого нет». Однако поговарива-
ют, что город планирует строить еще одну гостиницу! Разве 
не хватает уже существующих?! 

Пока самоуправление старательно трудится на ниве част-
ного бизнеса, в Вентспилсе активно работают наши пред-
приимчивые соседи – литовцы. Почему им так понравился 
Вентспилс – об этом в следующем номере. 

Шокирует, что доход обществ капитала, принадлежащих государству и самоуправлениям, 
составляет приблизительно 64% от дохода всего народного хозяйства Латвии!

Самоуправления не заинтересованы 
заниматься предпринимательской 
деятельностью… Как можно, извините, 
нести такую чушь!

Больше всего предприятий, 
принадлежащих самоуправлениям 
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Валдис Затлерс, 
экс-президент 
Латвии 

– Что вызвало у вас наибольшее удив-
ление, когда вы читали «разговоры 
олигархов»?

– Большого удивления на самом деле не 
было, кроме того, что люди используют 
такие ругательства, – это среда, которая их 
характеризует. Но разговоры показывают 
обоснованность распоряжения номер два 
– что есть власть, которую мы все видим, и 
есть реальная власть в подполье. 
Может ли подобное сейчас повторяться? 
Думаю, что на ура! Потому что правитель-
ство, в котором было 55 голосов, отдан-
ных двум партиям, – уникальная ситу-
ация в латвийской политической исто-
рии – абсолютно противоположная той, 
что сейчас, когда до конца неясно, кому 
люди будут доверять в следующем году. 
Обнародование разговоров дает возмож-
ность людям подумать. Потому что важны 
не юридические аспекты, о которых сей-
час говорят все должностные лица. Важен 
моральный аспект – хочет ли избиратель 
доверить власть в Латвии людям такого 
типа? Там не нужно ни расследования, ни 
доказательств, только свое личное отно-
шение – как со стороны самих людей, так и 
со стороны должностных лиц. Потому что 
должностные лица всего лишь смущен-
но пробормотали – знаете, ну плохо, что 
не доказано, плохо, что еще чего-то нет… 
Все стараются свести это к юридическим 
вещам. Это не юридический вопрос! Это 
вопрос о морали нашего общества: какие 
мы и какими хотим видеть своих лидеров? 

Фрагмент из интервью с В. Затлерсом 
«Нет, мы этого не потерпим!» в специ-

альном издании журнала «Ir»

МНЕНИЕ:
Уже через несколько дней, 8 августа, планируется созвать первое заседание парламентской комиссии по так называемым «разговорам 
олигархов». Обещают, что заседания будут максимально открытыми, чтобы общественность могла узнать все детали, почему «дело оли-
гархов» закончилось без результата. Это не будут простые заседания, во время которых обсудят и еще раз рассмотрят дело по суще-
ству и его продвижение. На заседания должны будут явиться и главные «герои» разговоров – обвиненный в тяжких преступлениях 
Айварс Лембергс, ушедший из политики Айнарс Шлесерс и нынешний министр земледелия от Союза зеленых и крестьян Янис Дуклавс. 
Пригласить-то пригласят, вопрос в том, хватит ли у них духу явиться на эти заседания парламентской следственной комиссии… 

Как только человек приходит в этот мир, 
с первых же секунд ему требуется мно-
жество разнообразных вещей – одежда, 
обувь, мебель, посуда, средства гигиены 
и прочее, прочее. Во времена тотально-
го дефицита к вещам относились береж-
но и даже, можно сказать, трепетно. 
Ремонтировали, чистили, штопали, переда-
вали по наследству.

Парламентская комиссия по «делу олигархов» 
«тряхнет» и Лембергса

На первом заседании комис-
сии по «делу олигархов» 
планируется, что вме-
сте с Генпрокуратурой, 
а также представителя-

ми Бюро по предотвращению и борьбе с кор-
рупцией (БПБК) будут обсуждены процес-
сы вокруг дела о «разговорах олигархов» и 
дальнейший ход событий. Важно обсудить и 
конкретные эпизоды, прозвучавшие в публич-
ном пространстве, на которые нужно обра-
тить особое внимание в ходе расследова-
ния, считает руководитель комиссии Ингуна 
Судраба. В настоящий момент она интенсив-
но работает над документацией, связанной 
с работой комиссии, в том числе, планиру-
ется отправить письма генпрокурору Эрику 
Калнмейерсу и руководителю БПБК Екабу 
Страуме с призывом делегировать своих 
представителей для работы в комиссии. 

Правда, сейчас непонятно, каким обра-
зом депутаты вообще смогут ознакомить-
ся с материалами «дела олигархов», име-
ющимися в распоряжении БПБК. Депутаты 
могли бы отправиться в правоохранительное 
учреждение, чтобы получить необходимую 
информацию, считает И. Судраба, однако 
и этот аспект еще нужно обсудить с БПБК. 
«Заседания парламентской следственной 
комиссии должны быть максимально откры-
тыми, чтобы общественность имела воз-
можность услышать обсуждение того, каким 
образом проходило расследование и почему 
процесс завершился без результата», – счи-
тает И. Судраба. 

ТЕНЬ СОМНЕНИЯ 
ПО ПОВОДУ СУДРАБЫ

Высокая идея о создании парламентской 
следственной комиссии претерпела первый 
удар, когда прошли выборы председателя. 

На эту должность претендовал А. Юдин, 
однако избранной оказалась бывший госкон-
тролер И. Судраба. Это вызвало широкую 
дискуссию и возражения, поскольку в «раз-
говорах олигархов» прозвучало имя и самой 
И. Судрабы. Например, теперь уже быв-
ший председатель правления Латвийского 
объединения регионов Мартиньш Бондарс, 
который ушел с должности именно после 
этого голосования в парламенте, абсолют-
но уверен, что это очередное доказатель-
ство взаимных интересов СЗК и «Согласия» 
– поставить на должность именно И. 
Судрабу. Теперь уже даже президент страны 
Раймондс Вейонис призвал Сейм оценить 
соответствие И. Судрабы должности руково-
дителя парламентской комиссии по делу о 
«разговорах в “Rīdzene”». 

Сама депутат отрицает, что может быть 
как-то связана с данным делом. «Вопрос 
не во мне. Весь этот сыр-бор из-за страха 
перед тем, что я руковожу этой комисси-
ей, – сказала депутат, добавив, что всегда 
работала профессионально и ею невоз-
можно управлять и указывать, какие реше-
ния принимать. – Руководя этой комисси-
ей, я абсолютно не взяла на себя миссию в 
какой-либо мере торпедировать работу этой 
комиссии». 

Что произойдет с И. Судрабой, время 
покажет. Главное, чтобы комиссия работала 
эффективно, так как до сих пор ни одна (!) 
парламентская комиссия не смогла достичь 
какого-либо результата. То есть все комис-
сии завершили свою работу без результа-
та. На этот раз, обещает член комиссии А. 
Юдин, результаты, определенно, будут. «Мне 
хотелось бы думать, что будут новые уголов-
ные процессы, так как есть основания так 
думать», – в интервью телеканалу LNT ска-
зал А. Юдин.  

«О ЧЕМ ОЛИГАРХИ ТЕБЕ 
НЕ РАССКАЗЫВАЮТ» 

Весь сыр-бор разгорелся в июне, когда 
журнал «Ir» начал публиковать расшифров-
ку разговоров, которые состоялись в гостини-
це «Rīdzene» и в которых Айнарс Шлесерс, 
Айварс Лембергс и другие влиятельные пер-
соны обсуждали, как уладить деловые и 
политические вопросы. Позднее главный 
редактор издания Неллия Лочмеле подчер-
кнула, что «разговоры в “Rīdzene”» демон-
стрируют нам вблизи «схему расхищения 
государства – как политики оказывают вли-
яние на прессу, чтобы промывать людям 
мозги и получить власть, которую потом 
используют для наполнения своих карманов 
за счет всего общества». Обществу важно 
знать содержание этих разговоров, поэтому 
издательство 1 августа выпустило специаль-
ное издание, в котором обобщено содержа-
ние «разговоров олигархов». 

В издании «О чем олигархи тебе не рас-
сказывают» («Ko oligarhi Tev nestāsta») обоб-
щены статьи журнала «Ir» о «разговорах в 
“Rīdzene”», которые были опубликованы в 
трех номерах, а также впервые напечата-
на расшифровка разговоров обвиненного в 
тяжких преступлениях А. Лембергса в пол-
ном объеме. Пока А. Лембергс, который был 
единственным, кто после публикации фраг-
ментов разговоров наиболее широко объ-
яснялся в публичном пространстве и даже 
специально по этому поводу устроил в Риге 
пресс-конференцию (которая в итоге превра-
тилась в фарс), не сказал ни слова. Не знать 
об этом издании невозможно еще и потому, 
что команда журнала «Ir» лично доставила 
его депутатам Сейма, оно доступно в торго-
вых точках, а также доставлено во все лат-
вийские 1739 библиотек, краевые и город-
ские самоуправления. 

Купить, продать, подарить, выбросить

Наше время стали нередко называть эпо-
хой потребления. Торговые центры повсе-
местно забиты под завязку всевозможными 
товарами, шопинг превратился в одно из 
самых популярных развлечений, а благода-
ря лизингу и системе кредитования, отпа-
ла необходимость долго и нудно копить на 
какую-нибудь весомую покупку. К тому же, 
не стоит на месте технический прогресс, в 
связи с чем ежегодно на рынок выбрасыва-
ется очередная порция усовершенствован-
ных гаджетов и прочих штучек, призванных 
всячески облегчить жизнь человека в быту.

Как следствие – вещей сейчас у людей 
гораздо больше, чем было у их бабушек и 
дедушек, и за год-два в каждом доме скапли-
вается определенное их количество, которы-
ми пользоваться уже не будут. Как с ними 
поступить?

Способ первый, популярный у рачитель-
ных хозяек – рассортировать, аккуратно сло-
жить и убрать на антресоли. Кодовое назва-
ние – «на черный день». Недостатки: требу-
ется много места для складирования, прак-
тика показывает, что большинству из этих 
вещей второй шанс так и не выпадает, к тому 
же, существует риск, что в жилище поселит-
ся стойкий запах старых тряпок, ассоциирую-
щийся у многих с запахом бедности.

Следующий способ – творческий. Есть 
умелицы, создающие из старых плать-
ев-брюк-рубашек роскошные лоскутные 
покрывала или премиленькие прикроватные 
коврики «как у бабушки». Из старого столика 
можно сделать новый торшер, а из чемодана 
основу для клумбы. Вариантов множество, 
все зависит от фантазии и умения. Можно 
даже из ненужного хлама сотворить концеп-
туальную инсталляцию под названием «Все 
люди – братья» и водрузить ее на почетное 
место в доме. Идеи переработки старого и 
ненужного в новое и полезное периодиче-
ски продвигаются в обществе различными 
организациями, преимущественно «зелено-
го» толка. Но они носят, скорее, декларатив-
ный характер и массово вряд ли приживут-
ся. Разве что вновь вернется эра дефицита 
или доходы населения резко упадут и при-
дется вспомнить поговорку «Голь на выдум-
ку хитра».

Способ третий, самый простой – собрать 
все в мешок и отнести на помойку. Правда, 
зачастую люди не выбрасывают свое, став-
шее ненужным имущество, окончательно и 
бесповоротно, а оставляют ему возможность 
обрести новых владельцев. То есть, расстав-
ляют мешки вокруг мусорных контейнеров и, 
как показывает опыт, их содержимое всегда 
найдется кому изучить.

И, наконец, еще один способ – продать 
за символическую цену или отдать безвоз-
мездно, то есть даром. Способ самый раци-
ональный и одновременно самый хлопот-
ный. Поисковик в интернете выдаст добрый 
десяток адресов пунктов приема, однако, 
почти все они расположены в столице.  В 
провинции с этим сложнее. Например, в 
Вентспилсе придется поискать, куда пере-

дать вещи на благотворительность. В 
последние несколько лет пункты приема 
то открывались, то закрывались, к тому же, 
кочевали по городу.

У большинства вентспилчан, которые 
постоянно отдают одежду, обувь и про-
чее, есть свои, назовем их так, каналы. 
Кто-то передает в церковь, кто-то помогает 
адресно, конкретным семьям. Есть в городе 
несколько семейных врачей, которые иногда 
выступают посредниками. Спрашивают, есть 
ли лишние вещи или игрушки, поскольку на 
примете имеются семьи, которым это будет 
не лишним. Такой возможностью с радостью 
пользуются.

Всем молодым родителям хорошо извест-
но сколько стоит приданое для новорожден-
ного и насколько быстро младенец вырас-
тает из ползунков и кофточек. Детский гар-
дероб приходится обновлять каждый месяц. 
Мамочки создают группы в социальных 
сетях, где активно меняют, продают и отда-
ют одежду, игрушки, коляски и велосипеды.

В Риге и Лиепае с недавних пор от ненуж-
ных вещей можно избавиться просто и неза-
мысловато. В крупных торговых центрах 
установлены для этих целей специальные 
контейнеры. В Вентспилсе эта идея пока раз-
вития не получила.

Бывает, что люди отказываются от спосо-
ба «отдать» и останавливают свой выбор на 
способе «выбросить». Связано это с тем, что 
одариваемые частенько недовольны и не 
скрывают этого. То телефончик не той моде-
ли, то курточка не того фасона. При таком 
подходе проще все выбрасывать, меньше 
душевных сил расходуется.

Иногда возникает необходимость поде-
литься с кем-нибудь и продуктами питания. 

Выбрасывать продовольствие, когда где-то 
голодают дети, для многих людей является 
неприемлемым. Дачники знакомы с пробле-
мой не понаслышке, когда богатый урожай 
ни съесть, ни переработать невозможно. И 
тут частенько возникает парадокс – люди 
жалуются, что у них маленький доход и они 
не могут позволить купить детям фрукты, а 
предложишь взять бесплатно смородину или 
яблоки – не берут!

Излишки корнеплодов или консервации 
можно попробовать пристроить на суповую 
кухню. А пресловутые яблоки, которые поче-
му-то никогда никому не нужны, с благодар-
ностью примут в Оленьем парке. Для тамош-
них обитателей это первейшее лакомство.

В ряду вещей и предметов, окружающих 
человека, особняком стоят книги. Несмотря 
на то, что в последние годы печатные изда-
ния сдают свои позиции под натиском элек-
тронных, а фраза «книга – лучший подарок» 
вызовет разве что смех, выбрасывать книги 
рука поднимается не у многих.  Недавно 
одна вентспилчанка поделилась подсмо-
тренной в поездке идеей. В одном из рос-
сийских городов в парках стоят специальные 
шкафчики, в которых горожане оставляют 
свои книги и берут почитать кем-то остав-
ленные. Читают и в самом парке и уносят 
домой. Идею вмиг подхватили сотрудни-
ки Вентспилсской библиотеки и уже готовят 
проект создания подобного пункта обмена 
книгами в Вентспилсе, с надеждой, что он 
будет пользоваться популярностью.

Вещи – предметы неодушевленные, но как 
и у людей, у каждой из них своя судьба. Что-
то, отслужив свое, даже на тряпки не годит-
ся, а есть и такие, которые с каждым днем 
только прибавляют в цене. 
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Вентспилсский кемпинг – в топе
За первые шесть месяцев года вентспилс-

ский Приморский кемпинг принял 3893 гостей. 
Всего гости провели здесь 6319 человеко-но-
чей. По-прежнему много туристов из Латвии, 
что свидетельствует о том, что латвийцы 
активно путешествуют в пределах своей стра-
ны. Из зарубежных гостей больше всего в 
кемпинге было туристов из Литвы. 

Вентспилс лидирует в 
увеличении объема грузов 

За первые шесть месяцев года в портах 
Балтийских стран перевалено 74,818 млн тонн 
грузов, что на 2,1% больше, чем за аналогич-
ный период прошлого года. Больше всего гру-
зов перевалено в Клайпедском порту – 20,597 
млн тонн (+2,9%). Затем следует Рижский порт 
с 17,512 млн тонн (-4,1%) и Вентспилсский 
порт – 12,373 млн тонн грузов (+23,4%).

Безработица в Вентспилсе – 5,4%
Уровень зарегистрированной безрабо-

тицы в Вентспилсе на конец июля соста-
вил 5,4% от экономически активных жите-
лей, или 915 человек, и это на 0,1% меньше, 
чем в предыдущем месяце. В Вентспилсском 
филиале ГАЗ наибольшее количество сво-
бодных вакансий по следующим специаль-
ностям: специалист по рыбообработке (20), 
слесарь-монтажник (19), слесарь по металло-
конструкциям (10), монтажник металлических 
строительных конструкций (10).

На Лесном кладбище построен 
новый водопровод 

На Вентспилсском Лесном кладбище 
построен новый водопровод длиной 1600 м. 
Установлено 11 свободных кранов. В ближай-
шее время на кладбище появятся указатели, 
по которым можно будет легко сориентиро-
ваться, где на территории кладбища находят-
ся новые краны. Строительство водопровода 
обошлось в 56,87 тысячи евро без НДС. 

«Курземскую дугу» закончат 
в 2019 году 

Проект строительства линии электропере-
дачи «Курземская дуга» планируется завер-
шить в 2019 году. В рамках третьего этапа 
проекта будут соединены подстанции в 330 
кВ в Вентспилсе и Риге, пересекая терри-
торию Вентспилса, а также Вентспилсского, 
Дундагского, Талсинского, Кандавского, 
Тукумского, Энгурского и Бабитского краев, а 
также территорию Юрмалы и Риги. 

Бесплатные прививки
В Вентспилсе впредь будет возможность 

детей до трехлетнего возраста включитель-
но бесплатно вакцинировать против клещево-
го энцефалита. На эти цели самоуправление 
выделит 30 тысяч евро. Вакцинирование от 
клещевого энцефалита в Вентспилсе государ-
ство никогда не оплачивало в полном объеме. 

Пособия в новом учебном году
Вентспилсская городская социальная служ-

ба с 14 августа начнет выплачивать пособие на 
приобретение учебных средств. Всего начис-
лено пособий на сумму 6382 евро. Их смогут 
получить дети из неимущих и малообеспечен-
ных семей, которые обучаются в общеобразо-
вательных школах. Неимущим или малообе-
спеченным сиротам и детям, оставшимся без 
попечения родителей, пособие будет начисле-
но и в том случае, если они обучаются в ВУЗе. 

Четыре вентспилчанина 
в Лондоне 

На этой неделе в Лондоне начнется чемпи-
онат мира по легкой атлетике. В состязаниях 
в составе латвийской сборной примут участие 
четыре спортсмена Вентспилсской програм-
мы поддержки спортсменов высокого класса: 
копьеметатели Мадара Паламейка и Роландс 
Штробиндерс, прыгунья в длину Лаума Грива 
и марафонец Валерий Жолнеровичс. 

В ВЕНТСПИЛСЕ

«Повышение акцизного налога происходит 
в тот момент, когда и так драматически сни-
жается объем перевозимых транзитных гру-
зов из России, Беларуси и других стран СНГ. 
С учетом того, что цена на дизельное топли-
во является очень существенным компонен-
том стоимости железнодорожных перевозок, 
составляя до 30% от цены, повышение ста-
вок налога на топливо означает еще боль-
шую утрату конкурентоспособности латвий-
ской отраслью транспорта и логистики, в том 
числе, в сфере транзита. Подорожание рас-
ходов транзитного коридора может оказать 
катастрофическое влияние как на наш порт, 
так и на конкурентоспособность Латвийской 
железной дороги на глобальном рынке пере-
возок», – подчеркнула президент БАТЛ Инга 
Антане. 

Каждая тонна груза, который перевозит-
ся через Латвию, дает нашей экономике 
приблизительно 15 евро, в целом отрасль 
транспорта и логистики привносит в народ-
ное хозяйство Латвии более миллиарда евро 
в год. «До конца не взвешенное решение о 
повышении ставок акциза на топливо грозит 
значительным снижением этой прибыли, а 

Инга Антане: президенту нужно 
действовать! Непродуманный акциз на 
топливо ослабит латвийскую экономику
 Общество «Балтийская ассоциация – транспорт и логистика» (БАТЛ) обратилось к президенту Латвии 
Раймонду Вейонису с просьбой использовать право, данное Сатверсме ЛР, и потребовать повторного 
рассмотрения изменений в законе «Об акцизном налоге», а также пересмотреть требования 14-й статьи 
закона и переходных правил, которые предполагают повышение ставки акцизного налога на дизельное 
топливо в размере 10,9%. 

также утратой торговых путей, которые фор-
мировались годами. Те грузы, которые пере-
возились по латвийской железной дороге к 
крупным портам Латвии, после роста затрат, 
вероятнее всего, будут направлены в порты 
соседних государств – Клайпеду и Таллинн. 
С помощью подобных решений мы помога-
ем поднимать экономику соседних стран, но 
топим свою», – говорит И. Антане. 

К сожалению, объективного и професси-
онального расчета, каким будет долгосроч-
ное влияние этого сценария на латвийскую 
экономику, правительство не произвело. Не 
было и консультаций с представителями 
отрасли транспорта и логистики по поводу 
влияния данного шага на конкурентоспособ-
ность отрасли. Также не рассчитано, каково 
будет влияние подорожания на стоимость 
железнодорожных перевозок, сколько мы 
потеряем от возможной утраты грузов и как 
эти потери компенсируем. 

«Негативное влияние подорожания топли-
ва ощутит не только отрасль транспорта и 
логистики, но и каждый житель Латвии, так 
как рост этих цен будет означать подоро-
жание каждого товара, продуктов питания и 

услуг. Этот фактор окажет самое прямое вли-
яние на покупательскую способность каждо-
го жителя Латвии, и повышение минималь-
ной зарплаты в результате подобной рефор-
мы из-за удорожания жизни будет сведено к 
нулю», – указывает президент БАТЛ. 

Рост акцизного налога является и плохим 
сигналом для инвесторов, а также имею-
щихся и потенциальных партнеров, так как в 
очередной раз указывает на непрогнозируе-
мую налоговую среду в нашем государстве. 
Обещания президента министров и мини-
стра финансов по поводу стабильной нало-
говой политики в Латвии в ближайшие годы 
не вызывают доверия, так как стабильную и 
прогнозируемую налоговую политику обеща-
ло практически каждое правительство. БАТЛ 
призывает президента страны вернуть в Сейм 
на повторное рассмотрение решение о повы-
шении акцизного налога на топливо. Доходы 
в госбюджет от повышения акцизного нало-
га нельзя рассчитать чисто математически, 
потому что рост цен на топливо окажет нега-
тивное влияние на каждую отрасль народно-
го хозяйства Латвии, а также на уровень бла-
госостояния каждого латвийского жителя. 

Салют во время празднования Дня города обойдется в 23 601 евро без НДС, свидетель-
ствует информация, доступная в Бюро по надзору за закупками. Это немногим меньше, 
чем в прошлом году, и все еще намного больше, чем в других крупных городах, включая 
Ригу. 

Праздничный салют: Вентспилсская дума снова 
«выбросит на ветер» большую сумму

Дорогостоящие праздничные салюты 
стали в Вентспилсе своего рода традици-
ей. Например, праздничный салют в День 
98-й годовщины провозглашения Латвийской 
Республики Риге с ее 700 тысячами жите-
лей обошелся в 22 280 евро, в то время как 
Вентспилс, в котором проживают неполные 
40 тысяч жителей, на салют в честь государ-
ственного праздника потратил 24 235 евро.

Во вторник на пресс-конференции Айварс 
Лембергс рассказывал, что праздничный 
салют в Вентспилсе обходится дороже, чем в 
других самоуправлениях, потому, что салют 
мощнее. Если в других городах выпускают-
ся ракеты с диаметром заряда до 150 мил-
лиметров, то заряд ракет, предусмотренных 
для вентспилсского салюта, составляет до 
300 миллиметров. А. Лембергс сравнил вент-

спилсский и рижский салют как «мерседес» 
и «запорожец» – в Вентспилсе салют – как 
«настоящий „мерседес”», а в Риге – всего 
лишь «начищенный „запорожец”». 

Примечательно, что салют снова обеспе-
чит ООО «International Fireworks Design», 
которое в последние годы устраивало салют 
под Новый год, на городские и государствен-
ные праздники в Вентспилсе, а также в Риге, 
с той лишь разницей, что, например, в Риге 
новогодний салют обошелся на 5 тысяч 
дешевле, а Лиепайское городское самоу-
правление на новогодний салют в этом году 
истратило всего 4590 евро. 

В Вентспилсе чествовали предприятия, 
которые работают на территории города 
и в 2016 году внесли в городскую казну 
самые большие суммы в виде подоходно-
го налога с населения и налога на недвижи-
мость. Самые крупные налогоплательщи-
ки – ООО «Ostas celtnieks», ООО «Ventspils 
Nafta termināls» и АО «Ventbunkers».

Член правления AО «Ventbunkers» Эдгар Чепорьюс.

AО «Ventbunkers» – крупнейший 
налогоплательщик в Вентспилсе

Всего в вентспилсскую городскую кассу 
в виде подоходного налога с населения 
и налога на недвижимость внесено 31,2 
млн евро, что немногим больше, чем годом 
ранее. Среди этих предприятий 20 крупней-
ших налогоплательщиков в десяти отраслях 
внесли всего 7,3 млн евро. 

АО «Ventbunkers» получило награду и как 
крупнейший налогоплательщик в прошлом 
году в своей отрасли – транспортных пере-
возок и хранения. 

В этом году впервые награждались и 
самые крупные плательщики ПНН за одного 
занятого на территории Вентспилса. В этой 
категории крупнейшим налогоплательщиком 
признано ООО «VK Tranzīts».

На церемонии награждения были назва-
ны предприятия с наибольшим числом 
работников. Больше всего людей заня-
то в АО «Diāna» (566 работников), в ООО 
«Ziemeļkurzemes reģionālā slimnīca» (560), 
ООО «Ventspils Port Services» (442), ООО 
«Ostas celtnieks» (383), ООО «Ventamonjaks 
serviss» (336) и АО «Ventbunkers» (324). 
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ЧЕСТВУЯ РОДИНУ
Так же традиционно в этот день там проходит ежегодный 

Ливский праздник. Численность этого балтийско-финского 
народа на территории Латвии за последние пару столетий 
сократилась в десятки раз. Во всей стране ливов сейчас оста-
лось лишь около двух с половиной сотен, и примерно третья 
часть живут в Вентспилсе. Так же, как неизменная участница 
этого праздника, долголетний руководитель Вентспилсского 
отделения Союза ливов Аусма Эрнестовска, они оказались 
здесь десятки лет назад, перебравшись из рыбацких поселков 
Северной Курземе, которые были оккупированы советскими 
милитаристами и фактически уничтожены. И это тот праздник, 
во время которого бывшие соседи откликаются на зов серд-
ца и отправляются в Мазирбе повидаться с родственниками, 
давними друзьями и бывшими одноклассниками. Они берут 
с собой своих выросших уже в других местах детей и внуков, 
чтобы дети хотя бы раз в год насладились красотой непокор-

Словно капля соленой воды в море 
судеб…
Утром 5 августа левобережье 
Вентспилса наполнится тысячами 
горожан и гостей города. Вот уже 
двадцать седьмой раз подряд. Ведь 
в конце первой недели августа в 
Вентспилсе традиционно отмечается 
Праздник города, и в субботу – его 
кульминация. С танцами, богатой 
ярмаркой, представлениями столичных 
артистов, развлечениями для детей 
и денежными тратами для взрослых. 
И с таким же постоянством вот уже 
двадцать восьмой год подряд в первую 
субботу августа небольшой людской 
ручеек потечет утром подальше от 
этой праздничной толчеи, которая все 
больше начинает приобретать привкус 
простоватого бизнеса различных 
оттенков и прославления местных 
властей предержащих. Они удалятся в 
северном направлении, туда, где поднят 
зелено-бело-синий флаг, – в Мазирбе, 
который неофициально считается 
столицей второго основного народа 
Латвии, ливов. 

ного Большого моря и благородным покоем приморских дюн. 
Здесь можно встретить родственные души, которые хранят 
мудрость своих ливских предков. Словами это не передать, 
но всю красоту праздника можно почувствовать сердцем, 
чествуя Родину. 

 «МОИ ШАГИ НА ТВОИХ ЗАРОСШИХ ПАШНЯХ»
Поморы – внешне люди суровые, но в душе они остают-

ся добродушными романтиками. Более двадцати лет назад 
их настроения, вызванные потерей земли предков, словами 
попытался выразить рыбак из деревни Лужня с душой поэта 
и навыками летописца Зигурдс Залитис (1937–1996 гг.). Уже 
после его кончины его размышления были опубликованы в 
ливском издании «Ливли»: «Для меня ты все время был, есть 
и будешь родным и единственным любимым берегом. Я не 
говорю тебе «прощай», я говорю тебе: «Прости меня за то, 
что я убежал от Тебя. Прости! Я, до тех пор пока смогу, будут 

приезжать к Тебе в гости. Звуки моих шагов, хоть и редко, 
будут раздаваться на Твоих заросших пашнях, в Твоих лесах, 
на Твоих болотах и Твоих холмах. В мыслях я всегда останусь 
в Твоей ветке сирени, в основании Твоих старых домов, на 
Твоем белом взморье». 

Зигурдс дождался Атмоды и ухода оккупантов, но самого 
его не стало слишком рано. Случилось несчастье, и он погиб 
при рыбной ловле в своем любимом море. Врачи не смогли 
спасти… Но прежде он сумел выразить чувства своего народа 
об утрате земли предков: «…сердце помнит, сердце не может 
Тебя забыть…». 

Да, на Ливский праздник в Мазирбе едут, чтобы отдохнуть 
душой. 

По подсчетам историков, приблизительно 900 лет назад 
только в Курземе было около двадцати тысяч ливов, осталь-
ная часть этого народа проживала в Риге и Видземе. Столетия 
большинство представителей этого народа, говорящего на 
финно-угорском языке, не безболезненно перековали в латы-
шей, но с генами следующим поколениям передалась прямо-
линейность ливов и упорство в достижении своих целей, чем 
сейчас мы все гордимся. Многие латыши ощущают в себе 
ливские корни, поэтому Ливский праздник посещают и люди 
из многих других краев. 

ОСТАВИЛИ СВОЕГО ДОХОДЯГУ И УЕХАЛИ
Но на сей раз наш рассказ об Аусме Эрнестовской, кото-

рая родилась в Лужне, и ее роде, судьба которого, слов-
но капелька соленой морской воды, слилась с морем судеб 
ливов. Аусма прожила на свете почти восемь десятков лет, 
поэтому на ее памяти первые годы свободной Латвии, когда 
рыбаки могли ходить в море, когда захочется, а отец, рыбак 
Фрицис Эрнестовскис, за кружкой пива с соседями говорил 
по-ливски, чтобы жене, латышке Лаймдоте, не приходилось 
краснеть и детей не ранить слишком крепким словом. Аусма 
была старшим ребенком, в семье всего было десять детей. 
С младшим братом у нее разница в возрасте в двадцать лет, 
потому что отцу пришлось побывать в воркутинских лагерях. 
«Мы не были никакими богачами, с немцами в военное время 
тоже связаны не были. Русские солдаты просто приехали и 
схватили отца, как и многих других мужчин. Распрягли свое-
го коня-доходягу, взяли вместо него нашу лошадь и уехали. 
Позднее мы поняли, что им был дан приказ собрать бесплат-
ную рабочую силу для угольных шахт. Через какое-то время 
отца из Воркуты отпустили, он вернулся больной и распух-
ший от голода. Его двоюродного брата Теодора, который при 
немцах на лодке здесь же, в Лужне, отправился на рыбал-
ку, в конце войны застрелил русский летчик, из трех человек 
чудесным образом в живых остался только один, при этом вся 
шапка у него была продырявлена пулями», – Аусма помнит и 
такие истории, рассказанные родителями. 

СВЕТЛЫЕ ВОСПОМИНАНИЯ О ШКОЛЕ В МАЗИРБЕ
 «Сколько себя помню, все время хотела ходить в школу 

и выучиться на учительницу. Вначале меня водили в 

Аусма Эрнестовска: все мы 
разные, с разными судьбами, но 
прийти к взаимопониманию можно 
с каждым, если не ставить на 
передний план только свою правду. 

Аусма в аскетичной комнатке Вентспилсского отделения Союза ливов на ул. Тиргус.

Аусма обучает ливскому языку мальчика-рома на  
празднике улицы Карлинес в Вентспилсе.

В 2012 году ливов в Мазирбе посетили президент Латвии 
Андрис Берзиньш и президент Эстонии Леннарт Мери.
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Л юди с определенным жизненным стажем и осознанными 
воспоминаниями о далеких советских временах помнят, что 
лозунг: «Дети – наше будущее» – был в вестибюле почти 

каждой вентспилсской школы. Конечно, рядом с другими декларатив-
ными и, в сущности, ничего не значащими лозунгами. Сегодня жизнь 
стала иной, лозунгов в школьных вестибюлях больше не увидишь, и 
наши поступки и привычки, конечно, никто не регулирует «сверху». 
В том числе, и в отношении детей. Тем не менее, то и дело в памя-
ти всплывает этот старый лозунг, когда перелистываешь страницы 
местных и национальных средств массовой информации или чита-
ешь новостные порталы всего лишь в течение последних месяцев. 

Потому что говорить о «нашем будущем» хочется в довольно 
пессимистичном тоне. Трагедия с Иваном Берладиным в Лиепае, 
годовалый малыш, выпавший из окна пятого этажа в Каугури, триж-
ды за неделю найденные на улице маленькие дети в Елгаве, груд-
нички, четырех- и шестилетки, изъятые из семьи полицией само-
управления в Риге, не говоря уже о подростках, которые ютятся 
одни в антисанитарных условиях, мамаши в изрядном подпитии, но 
с колясками… И эти печальные истории происходили не на протя-
жении нескольких лет, это будничные новости, которые опублико-
ваны в средствах массовой информации лишь за последние два 
месяца. Теперь печальная история произошла и в нашем горо-
де. Двенадцатилетний ребенок с особыми потребностями гостил у 
своей матери и ее гражданского мужа в Вентспилсе, что закончи-
лось тяжелыми травмами, больницей, вызовом полиции и обвине-
ниями в насилии и сексуальном использовании ребенка – то есть, 
если называть вещи своими именами, изнасиловании. Моральном 
и физическом. 

В интересах мальчика и следствия более подробную информацию 
полиция не разглашает. И это правильно. Надо полагать, насильник 
получит наказание, а его и ребенка имена в этой ситуации не так 
важны. Однако вопросы все равно остаются. Публикации в сред-
ствах массовой информации наводят на мысль, что у нас все совсем 
плохо, потому что ситуация с «нашим будущим» настолько печаль-
на. С другой стороны, безусловно, хочется надеяться, что ставшие 
достоянием общественности факты свидетельствуют не о лавиноо-
бразном росте числа подобных случаев, а о том, что, в отличие от 
советских лет, мы наконец-то говорим об этом открыто, бьем во все 
колокола и таким образом пытаемся формировать общественное 
мнение: не молчать о том, что видим и слышим у соседей, а инфор-
мировать об этом полицию, сиротский суд, медиков. Не жить по 
принципу «это внутреннее дело их семьи», а понимать, что в резуль-
тате таких вот «внутренних дел» страдает ребенок. 

После информации о насилии в отношении мальчика с осо-
быми потребностями социальные сети и новостные порталы в 
Вентспилсе буквально взрывали комментарии с текстами «как таких 
земля носит?». И, казалось, суд Линча с публичным приведением в 
исполнение смертного приговора стал бы самым мягким наказани-
ем. Оставим право судить преступника – суду. Однако обратить вни-
мание на несколько существенных нюансов в этом деле (насколько 
можно судить, руководствуясь скупой информацией) стоит каждому 
вентспилчанину. И каждому жителю нашей страны. Первый нюанс. 
В публично доступной информации читаем, что от насилия со сто-
роны этого мужчины (ой как не хочется использовать это слово!) 
ранее страдала его глухонемая гражданская жена, мать мальчика. 
Второй нюанс. Мальчик все время жил у бабушки в Риге, а к мате-
ри и, соответственно, ее гражданскому мужу отправился лишь во 
время школьных каникул. Третий нюанс. Подобный вред наносится 
уже не в первый раз. 

Поэтому хочется спросить у каждого, кто знал эту «семейку». 
Во-первых, на самом деле ни соседи, ни знакомые, ни просто окру-
жающие не замечали ничего странного в совместной жизни мате-
ри мальчика и ее гражданского мужа? Во-вторых, как получилось, 
что бабушка мальчика так просто отпустила ребенка в Вентспилс? 
Она действительно не знала, что происходит в этой «семье»? 
В-третьих, сколько еще должно быть покалеченных судеб, как у 
Вани Берладина и этого вентспилсского мальчика, чтобы мы нача-
ли не только ужасаться происходящему (с последующей мыслью, 
что все это происходит с другими, такими неблагополучными), но и 
приняли радикальные решения в законодательстве и нормативных 
документах, о настоящей ответственности родителей и опекунов, 
а не о формальных небольших денежных штрафах, когда немного 
погрозят пальцем и публично слегка пристыдят? В-четвертых, когда 
наконец проснется общественное сознание, которое позволит всег-
да, а не только во время некой кампании после трагедии, обращать 
внимание на судьбы детей? Ведь это не только «внутреннее дело 
семьи» и «каждый воспитывает своих детей так, как хочет», а про-
блема будущего всего общества и страны. В конце концов, дети – 
наше будущее!   
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Вновь на всю Латвию прогремело имя Вентспилса – в связи с насилием против ребенка. В 
Детскую клиническую университетскую больницу был помещен 12-летний мальчик, который 
пострадал физически от своего отчима и, возможно, был им сексуально использован. Сейчас 
ребенку сделаны операции, за стабилизацию его состояния борются медики. Проживающий в 
Вентспилсе отчим-тиран задержан и содержится под стражей. Сейчас продолжается досудебное 
расследование, однако первая информация уже получена. И она шокирует. Мальчик – ребенок 
с особыми потребностями, его мать – глухонемая. «У нас волосы встали дыбом, когда мы узна-
ли, что ребенку пришлось пережить», – говорит председатель Вентспилсского сиротского суда 
Зайга Рудницка. 

Волосы встали дыбом от того, что 
ребенку пришлось пережить…

Г осполиция получила информацию о про-
исшествии 24 июля. Она поступила от 
Северокурземской региональной больницы: в 
Вентспилсскую больницу помещен мальчик, у 
которого констатированы серьезные телесные 

повреждения, рассказала представитель Управления 
Государственной полиции Курземского региона Мадара 
Шершнева. Главврач Северокурземской региональной 
больницы Дайнис Гилис рассказал, что у мальчика на 
теле констатированы различные гематомы и царапи-
ны. К тому же, мальчик избит так сильно, что на его теле 
не только много синяков, у ребенка сломаны ребра. 
Позднее мальчик был перевезен в Ригу, поскольку ситу-
ация оказалась намного серьезнее, чем представлялось 
сначала. М. Шершнева подчеркнула, что ребенку назна-
чены различные экспертизы, в том числе, и такие, кото-
рые позволят определить время нанесения и степень 
тяжести телесных повреждений. 

Более подробную информацию о случившемся пред-
ставила в интервью LTV председатель сиротского суда. 
По ее словам, отчим допустил в отношении ребенка 
не только физическое насилие, есть основания пола-
гать, что речь может идти и о сексуальном насилии. 
«Экспертиза установит, насколько далеко это зашло, 
ведь сексуальное насилие – это не только сексуаль-
ные контакты. В ходе следствия выяснилось, что мама 
ребенка также пострадала от этого тирана», – рассказа-
ла З. Рудницка. Сообщить в полицию женщине, возмож-
но, помешало то обстоятельство, что она глухонемая. 

«Это один из тех случаев, когда, учитывая возраст 
ребенка и даже то, что мы знаем в данный момент 

(поскольку правоохранительные органы не разглашают 
всю информацию, как и медики), нужно сказать, что у 
нас волосы встали дыбом от того, что ребенку пришлось 
пережить», – сказала председатель Вентспилсского 
сиротского суда.  

В Вентспилсском участке Государственной полиции 
начат уголовный процесс за жестокое обращение и наси-
лие по отношению к несовершеннолетнему, если ему 
причинены физические или психические страдания и 
если это совершили лица, от которых потерпевший явля-
ется материально или иным образом зависимым. Отчим 
мальчика был задержан в тот же день, когда была полу-
чена информация о содеянном. К нему применена мера 
пресечения – содержание под стражей. Представитель 
полиции пояснила, что подобное преступление наказы-
вается или лишением свободы сроком до пяти лет, или 
краткосрочным лишением свободы, или принудитель-
ными работами, или денежным штрафом и надзором 
в службе пробации на срок до трех лет. В настоящее 
время продолжается досудебное расследование. 

Это не первый случай в Вентспилсе, когда от жестоко-
сти взрослых пострадали дети. Самый трагичный из них 
произошел 27 октября 2015 года, когда в Вентспилсскую 
больницу был доставлен находящийся без сознания 
малыш в возрасте года и трех месяцев с видимыми 
телесными повреждениями. У мальчика были гемато-
мы. Тогда начальная информация, полученная полици-
ей, свидетельствовала, что ребенок выпал из кроватки. 
Вскоре мальчика перевезли в рижскую Детскую клини-
ческую больницу, где он скончался от тяжелых травм. 

В ходе следствия было установлено, что осужден-
ный мужчина, находясь с малышом в одной из квартир 
в Вентспилсе, длительное время причинял ему физи-
ческие и психические страдания. Он регулярно изби-
вал ребенка, толкал и кусал. В день трагедии мужчина 
тяжело избил беспомощного ребенка – у малыша была 
констатирована тяжелая черепно-мозговая травма. Суд 
приговорил мужчину к 12 годам и 9 месяцам лишения 
свободы. 

Это не первый случай 
в Вентспилсе, когда от 
жестокости взрослых 
пострадали дети.

Праздник на любой вкус
В конце недели в Вентспилс 
съедутся гости со всей 
Латвии. Еще больше 
будет туристов из Литвы. 
Посетители из других стран 
прибудут на паромах из 
Скандинавии. Раз в год 
улицы, парки, рестораны, 
кафе и музеи города 
переполнены людьми – это 
происходит в конце первой 
недели августа, когда 
Вентспилс празднует свой 
день рождения. В этом году 
городу исполняется 727 лет. 


